
„Já sním o Vánocích bílých,„Já sním o Vánocích bílých,

vánočním stromku zářícím,vánočním stromku zářícím,

světla svíček, jmelí a sníh,světla svíček, jmelí a sníh,

tak byl krásný den tak byl krásný den 

o Vánocích.“o Vánocích.“

Krásné dny nejen o Vánocích, Krásné dny nejen o Vánocích, 

ale v celém novém roku 2020 ale v celém novém roku 2020 

Vám přeje vedení obce, Vám přeje vedení obce, 

členové zastupitelstva členové zastupitelstva 

a zaměstnanci obce Nivnice.

w w w. n i v n i c e . c z
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SLOVO STAROSTY
Už je to tak, další rok je za námi. Rokem 2019 jsme prošli bez újmy, 
žádné pohromy, záplavy ani vichřice, ale z pohledu činnosti obce 
to byl rok docela náročný a únavný. Občas zlobila mládež, občas 
nás omezovali stavebníci dodavatelé, občas nás někdo „potěší“ 
pálením a kouřem, jiní vývozem nepořádku tam, kde to nepatří, 
občas nám přece jenom trochu více zafoukalo, ale jinak to byl rok 
poklidný, především ve znamení oprav a budování.
Promiňte, občas je potřeba se i pochválit, a tak připomenu v ná-
sledujících řádcích, co se nám podařilo, ale vzpomenu i neúspě-
chy a co se nezvládlo.

Získané dotace

Hned na počátku nás potěším získanými dotacemi. Na účtu již 
máme dotaci 1,6 mil. Kč za demolici Besedy, taky 1,3 mil. Kč za 
rekonstruovanou ulici Družební, a taky 0,7 mil.Kč za rekonstruova-
né hřiště na dolní škole a akustiku v tělocvičně. Schválenu máme 
taky dotaci na nový veřejný rozhlas (tzv. varovný integrovaný 
systém – jak se to nazývá dle dotace), a to ve výši 2,5 mil. Kč. Na 
cestě je rozhodnutí na schválenou dotaci z MMR na provedenou 
rekonstrukci školky ve výši 8,5 mil.Kč. Bratru, téměř 15 mil. Kč do 
obecní kasy, to není špatné! A připravujeme další projekty a žá-
dosti, tak snad i v roce 2020 si něco „urveme“ z evropských nebo 
státních fondů. Přestože můj názor na dotační sytém je hodně kri-
tický, a mnoho projektů dotace spíše prodražuje, tak tam, kde je 
to ekonomicky výhodné, se maximálně snažíme obecní kase co 
nejvíce ulehčit.

Co jsme dělali v roce 2019?  

Je potřeba trochu vzpomínek, co že jsme 
to vlastně v  tomto roce dělali?  Následuje 
nudný výčet jednotlivých akcí, člověk ale 
musí prodat svoji práci, jinak bychom si 
možná ani nevšimli, co je nového a  jak se 
nám ta obec mění.
  
Shrnutí oprav a  investic hotových i  roz-

pracovaných tak, jak jsme si je v zastupi-

telstvu naplánovali a schválili.

• Přístavba SD Beseda  - rozestavěno, do-
končení 5/2020 

• Rozšíření kapacity mateřské školy o jed-
nu třídu – hotovo, získána dotace 8,5 
mil. Kč

• ZTV Sluneční – inženýrské sítě pro 44 RD – 
téměř hotovo, zbývá výstavba parkovacích 
míst a chodníků, dokončení 6/2020  

• ZTV Kluka IV. – projekt inženýrských sítí 
nové průmyslové zóny – splněno, vyřizuje 
se stavební povolení, předpoklad dokončení 
9/2020 – výnos pro obecní pokladnu 40 mil. 
Kč !!

• Rajčovna – rekonstrukce veřejného prostoru 
– hotovo 

• Instalace nového obecního rozhlasu  - odlože-
no na jaro 2020 (důvodem je konzultace změn 
z ministerstvem, získána dotace 2,5 mil.Kč)

• Revitalizace zeleně obce I.etapa – splněno 
• Výsadba stromořadí podél cyklostezky Nivnice – Dolní Němčí 

(investor ŘSZK)  - odloženo na rok 2020, ŘSZK nemělo dosta-
tek prostředků 

• Dokončení výstavby kanalizace  -  ul.Závodí - hotovo
• Studie proveditelnosti nového sběrného dvora v Hliníkoch - 

zamítnuto (ochranná pásma)
• Rekonstrukce  bývalého MNV na Dům služeb – splněno, ho-

tovo
• Vybudování parkovacích míst u bývalého MNV – splněno ho-

tovo
• Rekonstrukce místních komunikací - Závodí, Družební a Nová 

Čtvrt  - splněno, získána dotace 1,3 mil.Kč 
• Oplocení sportovního areálu – instalace nového plotu - hoto-

vo
• Přebudování prostor po ubytovně na Relax centrum a střelnicï 

- hotovo
• Rozšíření kamerového systému obce – dneska snímáme a na-

hráváme 11 kamer    
• Oprava fasády objektu bývalé četnikárny - splněno  
• Rekonstrukce sociálních zařízení na dětském oddělení ZS - 

splněno 
• rekonstrukce bytu 1+KK na starém OÚ (sociální byt) - splněno
• Sedlcká chalupa  - oprava havarijního stavu střechy - nová 

střecha - hotovo
• Oprava objektu ve sběrném dvoře Hůrka - hotovo 

u 

-
nn 

přístavba Besedypřístavba Besedy
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přístavba Besedypřístavba Besedy



w w w. n i v n i c e . c z

33 Listopad-Prosinec  Listopad-Prosinec  55/2019/2019

• Rekonstrukce víceúčelového školního hřiště ZŠ dolního stup-
ně – hotovo

• Rekonstrukce sklepních prostor pod školkou – servrovna 
a zkušebna - hotovo

• Rekonstrukce kotelny pro obecní úřad, zdravotní středisko
• Rekonstrukce kotelny mateřské školy
• Pokrytí oprav dvou havárií odpadů na ZŠ horní stupeň
• Výměna veřejného osvětlení na ul.Sídliště a Nová Čtvrt

Realizace těchto akcí je ta viditelná část, ale té předchází nespo-
čet jednání s  odborníky, architekty, projektanty, staviteli, pak se 
stavební komisí, tj. mým hlavním poradním orgánem, každých 14 
dnů projednávání v radě jakožto hlavním konzultačním a schvalo-
vacím orgánem, a samozřejmě v zastupitelstvu se pak „zpovídám“ 
z průběhu jednotlivých akcí. Nutno dodat, že k tomu je nutné mít 
kolegiální zázemí a tohle funguje. 

Ale z jiného soudku... 

Dařilo se nám ale i  udržovat obec čistou, vysečenou a  funkční. 
Mnozí nevědí nebo nevnímají, sečeme a udržujeme i cyklostezky 
na Uherský Brod, na Dolní Němčí, cestu na Vinohrady, vysékáme 
výsadby podél Nivničky (pod Vinohrady), oba dva větrolamy i vý-
sadbu ve Žlebech. Svážíme také svépomocí odpady a provádíme 
vážení a evidenci, Naše údržba provádí i ořezy a pořezy stromů, 
zabezpečují servis - zázemí na veřejných akcích atd. K tomu ten 
potřebuje to a ten zas tohle, a tak věřte tomu, mají se kluci co otá-
čet. A  tak to chodí den co den a  rok co rok, ale hlavně myslím, 
že můžeme být na naši obec docela pyšní. Hovořím s návštěvníky 
riviéry, turisty, návštěvníky burzy i  sportovci a  všichni si Nivnici 
pochvalují.

A ještě ty resty, nesplněné realizace i nové závazky.  

V investičním plánu roku 2019 jsme měli i výstavbu minitělocvič-
ny pro MŠ, tam se nepodařila získat dotace, tak si počkáme, snad 
se zadaří. Veřejný rozhlas, jak jsem již výše uvedl, máme odsou-
hlasenu dotaci. Máme konečně přidělen i  kmitočet pro bezdrá-
tové vysílání, a tak na jaře, sic téměř s ročním skluzem, ale bude! 
Stromořadí u cyklostezky vázlo na pozemkových úpravách, a teď, 
když už může ředitelství silnic konat, tak nemá dostatečnou fi -
nanční rezervu.
Naší údržbě byl slíben nový univerzální traktor, už je objednán, 
a tak po novém roce by měl stát na dvoře a hned se zapojí do zim-
ní údržby. Rekonstrukce kaple na Hůrce - čekali jsme na dotaci, ale 
už nám došla trpělivost, a tak provedeme opravu na obecní ná-
klady. Chtěli jsme zvládnout i opravy sociálek a opravu bufetu na 
sportovním areálu, vše pamatuje ještě Himla a Hlaváčka, ale holt 

všechno se nestíhá. Nevadí, mezitím se objevila výzva na 
dotaci „Obnova sportovní infrastruktury“, tak jsme podali 
žádost a třeba se zadaří. 
Stavbou století lze nazvat ZTV Sluneční, zcela odpovědně 
mohu říct, horšího dodavatele jsme tu ještě neměli. Skluz, 
nekvalita, opravy atd., stavbu jsme nyní přerušili a parko-
vací místa a chodníky dodělají snad za sucha do pololetí 
2020. Zato přístavba Besedy nám roste doslova před oči-
ma, a  zde rád pochválím dodavatele společnost 3V&H, 
která to má po všech stránkách zmáknuté. 

Trápí nás ještě několik nevelkých oprav na základě při-
pomínek občanů, např. šotolinový chodník u  hřbitova, 

je již téměř nepochůzný, a  tak jej hned zjara asi zadláždíme. Já 
vím, někdo řekne zase beton, ale kvalitní nový šotolinový vyjde 
skoro na stejný peníz, a tak tam bude zřejmě dlažba, přece jenom 
je to pohodlnější i lépe udržovatelné. Taky schází svítidla v úseku 
cyklostezky směr Linea. Co všechno se plánuj ale uvidíte v přilože-
ném návrhu plánu oprav a investic na rok 2020.
   
Poděkování: 

Píšu bez priorit. jak mi to na klávesnici přichází. Nemůže chybět 
poděkování našim hasičům, kteří opět prokázali profesionalitu 
a připravenost, ale i chuť pro stálé zdokonalování. Poděkování 
i  jejich manželkám a  rodinám, které nečekané výjezdy nejví-
ce pociťují. Nemohu vynechat údržbu obce. Díky Petru Vlkovi 
a  jeho týmu mohu konstatovat, že naše obec je funkční, čistá 
a upravená. Pochvala patří i správci sportovního areálu Tomáši 
Trtkovi a  Františku Kolaciovi, správci Nivnické riviéry. Soustře-
dění ligových mužstev i zápasy reprezentace ČR šestnáctiletých 
svědčí o  tom, že náš areál se líbí. Na Nivnické riviéře se vystří-
dá více než 3 tisíce návštěvníků, což je rovněž důkazem dobré 
práce. Nejen jako starosta ale i jako předseda TJ bych rád podě-
koval našim sportovcům, ale i  ostatním spolkům za úspěšnou 
reprezentaci obce, i to totiž dokresluje a nemalým dílem se po-
dílí na prestiži obce. Tady patří velké poděkování vedoucím, tre-
nérům a všem, co se věnují dětem a mládeži. Ano, píšu a budu 
to psát po několikáté. Tito nadšenci to dělají mnohdy nezištně, 
bezúplatně a na úkor svého času, takže: Díky Vám! Poděkování 
posílám i do ZŠ a MŠ. Učitelům i nepedagogickým pracovníkům 
za výuku, zájmovou činnost i nervy, které věnují našim dětem. 
Poděkování patří také radním a členům Zastupitelstva obce, ko-
misím, výborům, zaměstnancům OÚ, ale i Vám všem občanům, 
kteří odpovědně vykonáváte svoji práci nejen pro obec. A v ne-
poslední řadě musím vzpomenout a  poděkovat své rodině za 
podporu a především trpělivost, neboť ta nejvíce pociťuje a ví, 
co tato funkce obnáší.

Vážení spoluobčané, Nivničané,

užívejme si v klidu a pohodě adventní čas, čas nejkrásnějších 

svátků v roce, čas Vánoc. Nespěchejme, zvolněme. Máme před 

sebou další rok, doufejme, že bude zase rokem klidným, po-

hodovým a úspěšným. Taky si hlídejme to nejcennější, naše 

zdraví. Budeme-li zdraví, to ostatní zvládneme mnohem lépe. 

Přeji Vám všem zdraví, štěstí, lásku, rodinnou pohodu... a ne-

zapomínejme: „...s úsměvem jde všechno líp :-)“ 

Miroslav Vykydal, starosta 

je již té

RajčovnaRajčovna



Předběžný přehled plánovaných sportovních, společenských akcí a událostí:
10. 12. 16:30   Školní jarmark a vánoční koncert (SD Beseda)
11. 12.    18:00 Česko zpívá koledy (před kostelem)
15. 12. 17:00 Vánoční koncert DH Straňanka (SD Beseda)
24. 12.    13:30 Vítání Ježíška u kaple Nejsvětější Trojice

24. 12. 22:30 Půlnoční mše (kostel)
25. 12. 14:30 Te Deum a Svátostné požehnání  

  + zpívání koled u jesliček (kostel)
26. 12. 20:00 Retrodiskotéka (SD Beseda)
29. 12. 16:00 Vánoční koncert Nivničky

04. 01.  Tříkrálové koledování (sbírka po obci)

05. 01.  15:00  Vánoční koncert PS Dvořák  (kostel)

09. 01.  Čaj o páté (SD Beseda)
11. 01.  Hasičský ples (SD Beseda)
18. 01.  Myslivecký ples (SD Beseda)
25. 01.  Farní ples (SD Beseda)
06. 02.  Čaj o páté (SD Beseda)
09. 02.  Ach, ty ženy! – divadlo (SD Beseda)
15. 02.  Sportovní ples (SD Beseda)
22. 02.  Fašanková obchůzka po obci

22. 02.  Zabijačkové hody („plitvičky“)
23. 02.  Dětský karneval (Sportovní areál)

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány 
na stránkách obce a v místním rozhlase!
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Návrh plánu oprav a investic na rok 2020

UZAVŘENÍ SBĚRNÝCH DVORŮ

UZAVŘENÍ OBECNÍHO ÚŘADU

• dokončení přístavby přísálí SD Beseda včetně:
o vybavení interiéru přísálí a komerčního objektu 
o vybavení kuchyně přísálí Beseda
o rekonstrukce náměstí, výstavba parkoviště a zahrady 

u nové přístavby 
• ZTV Sluneční – dostavba inženýrských sítí (chodníky, parko-

vání, terénní úpravy) 
• rekonstrukce základní školy - dvou podlaží horního stupně
• rekonstrukce nádvoří ZŠ dolního stupně (v závislosti na dotaci)
• výstavba ZTV Kluka IV. – inž. sítě nové průmyslové zóny   
• instalace nového obecního rozhlasu (potvrzena 70% dotace)  
• výstavba bydlení pro seniory  
• realizace přístavby Relax centra (ochlazovna a vířivka)
• rekonstrukce kaple Hůrka - kompletní oprava kaple 
• výstavba chodníku - komunikace propojka ul. V Sadě a spor-

tovního areálu       
• rekonstrukce sociálek, šaten a bufetu (dotace 70%)
• rekonstrukce místních komunikací 
• rozšíření kamerového systému obce  
• úprava prostoru před poštou a OÚ
• úprava prostor po Primce (Klub maminek, Rozárka)

• revitalizace zeleně extravilánu a intravilánu obce
• výsadba stromořadí podél cyklostezky N – DN (ŘSZK-spolu-

účast obce)
• výsadba stromořadí podél cyklostezky N – UB (dotace)
• zpracování projektu na výstavbu urnové zdi na hřbitově 
• zpracování studií a vizualizací
• projektová příprava postupné rekonstrukce ZŠ horního stup-

ně
• projekt přístavby a rekonstrukce sportovní haly 
• projekty dalších veřejných prostor 
• údržba větrolamů 
• opravy Nadačního domu (střecha, okapy, atd)
• chodník hřbitov (náhrada šotolinového - tematický park)
• chodník propojení nové Sluneční a ulice V Sadě + výsadba 

stromořadí 
• projekty dle ÚSES – následně hrazeno z dotací (větrolamy, 

LBK, rybník)
• studie proveditelnosti nového sběrného dvora
• nákup vybavení sportovní haly - oddíl zápasu žíněnka
• nákup nové techniky pro údržbu obce (traktor)
• oprava fasády Dům služeb

Upozorňujeme spoluobčany, že sběrný dvůr ul. Hůrka i překladiště ul. Hoštáky 

budou uzavřeny v době od 20. 12. 2019 do 3. 1. 2020.

Obecní úřad bude uzavřen od pátku 20. 12. 2019 

do středy 1. 1. 2020 z důvodu čerpání dovolených.



Jednota Orel Nivnice 

přeje všem občanům požehnané Vánoce 

plné lásky a spokojenosti. 

Zdraví, Boží požehnání a ochrana 

ať Vás provází celý rok 2020.
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Výstava hub
Druhý víkend v  říjnu patřil hou-
bařům a  jejich úlovkům. Mykolo-
gický kroužek už tradičně přichys-
tal v  prostorách společenského 
domu Beseda nádhernou výstavu 
130 hub jedlých, nejedlých a jedo-
vatých. Nechyběla ani houbařská 
poradna, kterou využil nejeden 
houbař, aby se ubezpečil, že jeho 
nasbírané houby jsou opravdu 
jedlé. A aby si výstavu návštěv-
níci náležitě užili, byl připraven 
i  výborný houbovo-masový gu-
láš a  topinky. Jídlo bylo skvělé, 
což naznačuje fakt, že nezbyl ani 
kousek. Tedy Ti, co přišli ke konci 
výstavy, obdivovali už jen vysta-
vené houbové exponáty.
Součástí výstavy byla i fotosoutěž 
o nejhezčí houbu. Hlasovat mohli 
všichni návštěvníci a  v  pondělí 
hlasovaly i děti ze školky a školy. 
A  jak soutěž dopadla? Tady jsou 
výsledky: 

1. Míla Mudrák -Těšov
2. Magda Andrýsková - Uh. Brod
3. Veronika Popelková - Nivnice
4. Magda Andrýsková - Uh. Brod
5. Vratislav Bršlica - Nivnice
6. Marek Světlík 
7. Blanka Chlebková - Uh. Brod
8. Blanka Jakubíčková - Dubňany
9. Jan Andrýsek - Uh. Brod
10. Míla Mudrák - Těšov

Blahopřejeme a  těšíme se za 
rok na shledanou.

 -red
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NIVNIČANKA slaví 100 let (1919 – 2019)
Dne 26.10.2019 dechová hudba Nivničanka 
uspořádala slavnostní koncert u příležitosti 
100 let od svého založení.
Dechovou hudbu založila 13.října 1919 po 
dohodě Františka Bršlice,   Josefa Bartka 
a  místního kaplana Stanislava Běhala sku-
pina 19 chlapců. Učitelem byl Jan Havránek 
a  později Josef Polášek z  Dolního Němčí. 
Za dobu existence muziky se ve vedení vy-
střídalo na 20  kapelníků. A  řada dirigentů. 
Prvním kapelníkem byl zvolen František 
Bradáč. Současným, dvacátým kapelníkem 
je Josef Hubač. Z dirigentů je možné jmeno-
vat Josefa Bartka, Ladislava Hajducha a Jo-
sefa Kachníka. Dechovka Nivničanka hrála 
na bezpočtu soukromých, ale i  společen-
ských akcí jak doma, tak i v zahraničí. 
Slavnostní koncert zahájila Dechovečka 
mladých pod vedením Stanislava Mahdala, 
po níž následovalo vystoupení Chrámové-

ho sboru se sbormistrem Bohušem Šulou. 
Vrcholem večera byl slavnostní koncert 
oslavence, dechové hudby  Nivničanky se 
svými zpěváky Petrou Borýskovou a  Pavlí-
nou Lidiakovou.
V  úvodu konferenciérka Anička Gorošová 
přivítala čestné hosty: starostu Miroslava 
Vykydala, místostarostku Marii Kománko-
vou, hudebního skladatele a  textaře Anto-
nína Perničku s manželkou, který v průbě-
hu koncertu předal Nivničance dvě nové 
skladby ze své autorské dílny. Dále byl mezi 
pozvanými hosty otec Zdeněk Gerhard Kli-
meš a  kapelník dechové hudby Fryštácká 
Javořina Radek Gajdošík s manželkou, který 
si s Nivničankou také zazpíval.
Před závěrečným slavnostním defilé vedení 
obce předalo poděkování dirigentu Ladisla-
vu Hajduchovi za dlouholetý rozvoj a umě-
lecké vedení hudby.

Poděkování obdržel i  Stanislav Mahdal za 
letitou činnost a výchovu mládeže k hudbě.                                     
V závěru bylo do rukou kapelníka Josefa Hu-
bače předáno poděkování celé Nivničance 
za její dlouholetou činnost a důstojnou re-
prezentaci obce jak doma, tak v zahraničí.                                                  
Jubilejní koncert byl slavnostně ukončen 
vystoupením všech zúčastněných muzikan-
tů, kteří přednesli skladbu Sbor židů z opery 
Giuseppe Verdiho, Nabucco.  Skladbu do-
provodil svým zpěvem v  originální italštině 
Chrámový sbor a dirigoval Ladislav Hajduch.
Poděkování za uskutečnění, organizaci 
a  průběh celého koncertu patří všem pří-
tomným muzikantům, zpěvákům, vedení 
obce a v neposlední řadě našim poslucha-
čům. 

JHsla
mě-

JH

vé lecké vedení hudby.
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Rozhovor s kapelníkem Nivnické dechovečky mladých 

p. Stanislavem Mahdalem  

1. Pane Mahdale, Vaše kapela je známá 
nejen u  nás v  Nivnici, ale i  mimo obec 
a v zahraničí. Jak jste vlastně začínali? Vy 
osobně jste založil i „Šrumajdu“...
Karle, kapela vznikala dlouho, já osobně 
jsem od svého mládí měl rád dechovku 
a soustavně jsem oslovoval mladé nadané 
nivnické muzikanty, kteří chodili do „hudeb-
ky“ , ať to byly ročníky 1960-61, ale i  další 
ročníky s  určitou snahou založit nějakou 
kapelu, ale stoprocentní úmysl to nebyl. Ko-
lem roku 1978 jsem založil, a to i přes nezá-
jem některých stávajících muzikantů, kape-
lu „Šrumajdu“. Šlo o  hráče muzikanty, kteří 
se nedostali do sestavy nivnické dechovky. 
Stále, tenkrát i dnes, se snažím vychovávat 
mladé muzikanty – hráče a  posilovat svo-
ji kapelu, zkvalitňovat její herní repertoár, 
projev. Tak šel čas.

2. Jistě, záslužná práce, ale naše čtenáře 
určitě zajímá, co bylo dál?
Tož začátkem roku 2003 jsem oslovil další 
kluky a jednu dívku, co měli zájem zahrát si, 
a tak jsme posílili tenkrát Šrumajdu o mla-
dé, šikovné, nadané muzikanty. Kolem roku 
2008 se objevili, lépe řečeno, projevili zá-
jem další mladí nadaní muzikanti, kteří měli 
značný zájem hrát. Kolem Vánoc 2008 jsem 
dal muzikantský tým dohromady, organi-
začně i pokud jde o  repertoár. První zdaři-
lá vystoupení jsme měli v Suché Lozi. Hráli 
jsme vánoční koledy. Potom jsme začali 

poctivě cvičit a na „fašank“ v roce 2009 jsme 
hráli v obci Kaňovice i v Prakšicích. Dařilo se 
nám, hráli jsme pravidelné koncerty, však si 
vzpomínáte: na hody, 1. máje, pokračovali 
ve vánočních koledách a  nastal čas, začali 
jsme cvičit náročnější skladby. 

3. Tedy jste dokázal dát dohromady solid-
ní kapelu. Ale jak už to bývá nic netrvá věč-
ně. Nezačali Vám problémy s personálním 
obsazením kapely?
Po pravdě řečeno, když jsme se dostali na 
solidní hráčskou úroveň a  kapela měla so-
lidní úspěch, začal být o hráče – muzikanty 
zájem u jiných kapel. No, nebyl jsem proti, 
vždycky jsem propagoval a usiloval hlavně 
o to, ať hrají. Bylo mně jasné, že to nebude 
nijaký velký orchestr, stabilní kapela, spíše 
taková řekněme „rozběhová kapela“ pro 
další činnost a  muzikantský růst mladých 
muzikantů. 

4. Jak se daří v  současné době? Značná 
část mladých lidí inklinuje k  virtuálnímů 
životu, počítače, mobily … Kde hrajete, 
zkoušíte nové skladby? A co muzikanti? 
Tož snažíme se. Vystupovali jsme nedávno 
v  Korytné, Prakšicích, Kaňovicích, ve Sta-
rém Hrozenkově, Suché Lozi, na Slovensku 
v Jablonce, a také jsme hráli několikrát v Ra-
kousku. Ano, zkoušíme, hrajeme a  jak sem 
řekl v úvodu našeho rozhovoru, stále oslo-

vuji mladé muzikanty a  rád jim předávám 
své muzikantské zkušenosti.

5. To je prima výchova mladých muzikantů 
v dnešní hektické době a co plánujete dál?
Hrát, dělat lidem radost. Máme před sebou 
vystoupení, hraní na svatbách v Kaňovicích, 
v Nivnici a dalších štacích. Pozvání je dost. 
A  hlavně chceme úspěšně vystoupit a  za-
hrát na koncertě u  nás v  Nivnici. (Koncert 
k  oslavě 100 let nivnické dechovky, který 
proběhl 26.10.2019, pozn. red.)
Za redakcí NN Vám děkuji za Váš čas na náš 
rozhovor. Přejeme Vám další muzikantské 
úspěchy,  radost z  muzicírování a  také rád 
vyřizuji poděkování vašich příznivců, sympa-
tizantů, co chodí rádi na Vaše vystoupení.

Za redakci NN Karel Šik
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Jak jsme si vyšlápli do Lipin (28.10.)

Církevní silvestr  (30.11.)

Pondělní ráno - prší, obloha zatažená snad 
až do Prahy a my máme jít sadit stromky.
Hned mě napadá, jestli tam nebude víc 
stromků než těch, kteří je budou sadit.
Desátá rozhodne, ale ještě před tím jsem 
sjednala u  starosty azyl na Penaltě, kvůli 
počasí.
Je to dobrý starosta, postaral se.
Před desátou hodinou čekáme na smlu-
veném místě na „Rajčovně“, začíná se plnit 
parkoviště, milé překvapení. Dokonce dva 
mladí lidé s dětmi, malé holčičce byl tepr-
ve rok, přijeli z Uherského Hradiště a jestli 
teda mohou s námi. Samozřejmě. 
Parkoviště se plní dětmi i rodiči a prarodiči. 
Je nás víc než stromků. Sláva!!
Pro děti je nachystaná hra s  indiciemi, 
správné odpovědi dají heslo, které jim 
umožní hledat poklad. Žádné zlato ani dra-
hé kameny, ale poctivé cukrovinky. 
Indicie posbírány, stromky nasazeny, už 
nám začíná být zima, tak rychle do tep-
la Penalty. Tam už čeká houbový gulášek 
(dala jsem tam samozřejmě i maso), peče-
ná žebra a bůček, samá zdravá strava.
Všichni účastníci dostali občerstvení, děti 
slíbený poklad. Probrali jsme úspěšnost 
této akce a  domluvili se na další opět za 
rok. Uklidili jsme Penaltu a rozešli se užít si 
zbytek svátečního dne.

 SM

Na tradiční oslavu konce církevního 
roku pořádanou děkanátním spole-
čenstvím mladých, se tentokrát sjeli 
mládežníci z  uherskobrodského 
děkanátu do naší nivnické Orlovny. 
Po celou dobu konání Církevní-
ho silvestru byla možnost osobní 
adorace při vystavené Nejsvětější 
svátosti v  našem kostele Andělů 
strážných, za doprovodu reprodu-
kovaných zpěvů z Taizé. Akce byla 
zakončena společnou půlnoční 
adorací a  zapálením prskavek 
před kostelem. Děkujeme všem, 
kteří jakýmkoli způsobem pod-
pořili toto dobré dílo.  

KS
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Druhý košt chleba (2.11.)
Milé pekařky, pekaři a ochutnávači, 
děkujeme všem, kdo jste přišli na 2. KOŠT 
CHLEBA! Pro ty, kdo se nezúčastnili – krát-
ký report, aby věděli, o co přišli a navnadili 
jsme je na příští rok  .
Již podruhé se v naší obci v místnosti pod 
obecním úřadem pořádal košt chleba, ini-
ciátorkami této akce jsou Ivana Kratěnová 
a Verča Petlachová.
Chleba přineslo 13 pekařek a  jeden pekař. 
Takže pánové, víme, že to umíte a příští rok 
se těšíme na větší zástup pekařů. Kdo se ješ-
tě nerozhoupal k pečení – to nejdůležitější 
- kvásek si po domluvě můžete vyzvednout 
v prodejně „Zdravě bistro“. A pak už stačí mít 
jen chuť, věřte, že je to pokaždé adrenalin – 
nafúkne sa, nenafúkne sa.  A má to víceméně 
samé klady! Není nad domácí chleba, o kte-
rém opravdu víme, co v  něm je a  ta vůně 
doma…prostě to chce zkusit, každý jsme 
začínali.
Nejčastěji se pekla klasika žitno-pšeničný 
chleba s  různými „zlepšováky“ cibulkou, 
škvarky, semínkovou záparou, podmáslím, 
jogurtem, s kořenící směsí příchuť brambo-
ráku.. Pokoštovat šlo i  dýňový chleba bez 
vody, škvarkové suky, nízkosacharidový 
chlebík, tousťák (recept byl zveřejněn už 
v NN), kořenová bageta a hamburgerové 
bulky. 
Hlasovalo 81 ochutnávačů a hlasování bylo 
zpříjemněné výbornou kávou z domácí pra-
žírny, tvarohovou bábovkou, dýňovými su-
šenkami, kváskovou pudinkovou bábovkou, 
kváskovými makovými krekry a  čerstvými 
kváskovými vafl emi! A  letos nechybělo ani 
sádlo s cibulí nebo vajíčkovou pomazánkou, 
děkujeme za pomazánky!  A našly se i 3 ne-
platné hlasy - víc čísel na hlasovacím lístku, 
pak že dotyčný hlasuje pro všechny a jeden 
dětský autogram. Letos byl i velmi živý dět-
ský koutek…
A který chleba Vám chutnal nejvíc?
1.místo vyhrál chleba s číslem 12. žitno-
-pšeničný od Broni.
O 2. místo se dělí chleby skryté pod čís-
lem 15. žitno-pšeničný kefírový a  16. žit-
no-pšeničný jogurtový, oba dva od pekař-
ky Janči M.
O 3.místo opět dva chleby s číslem 3. „Moř-
ská rosa“ od pekaře Martina a s číslem 4. žit-
no-pšeničný se špaldou a záparou od Ivči K.
Bylo to moc příjemné odpoledne, děkuje-
me všem za účast, obci za podporu a další 
ročník zase o chlup vylepšíme! Těšíme se na 
Vás příští rok. Ať to peče! Ivča a Verča
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Ohlédnutí za besedou
„Odkaz Komenského v umění a uměleckém vzdělávání“

Čtvrtek 7. listopadu 2019 byl pro nivnickou 
základní školu velkým dnem. Konala se be-
seda na téma „Odkaz Komenského v  umě-
ní a  uměleckém vzdělávání“. Beseda byla 
ochutnávkou ze stejnojmenné mezinárodní 
konference, která se konala na jaře v Praze. 
Nespočetné hodiny práce, které zabraly pří-
pravy, se vyplatily. Úsměv na tváři poslucha-
čů a děkovné vyjádření svědčí o tom, že se 
dílo vydařilo. Pozvána byla široká veřejnost 
a celá řada čestných hostů. Tím hlavním byla 
PhDr. Markéta Pánková, ředitelka Národního 
pedagogického muzea a knihovny J. A. Ko-
menského v Praze, která koordinuje národní 
oslavy k  nadcházejícímu výročí Komenské-
ho.  
Co všechno beseda nabídla?
Setkání zástupců školy a veřejnosti jsme za-
hájili kulturním programem, který si připravil 
školní pěvecký sbor. Libé písničky s hudeb-
ním doprovodem byly příjemným pohlaze-
ním na duši a  vytvořily příjemnou náladu. 
Následovalo přivítání a představení hlavního 
hosta. PhDr. Markéta Pánková zaujala poslu-
chače spotem „Komenský do škol“, na který 
navázala referátem „J. A. Komenský v paměti 

a  výtvarném umění“, v  němž prezentovala 
stručnou historii a trendy výtvarného zobra-
zování učitele národů od roku 1642 do sou-
časnosti. Poté představila projekty českých 
muzeí a  paměťových institucí komeniolo-
gického zaměření, které jsou součástí národ-
ních oslav výročí. Své vystoupení kolorovala 
zdravicí Alfreda Strejčka a jeho vzkazem Ko-
menského národu.
Další vedení besedy bylo pod taktovkou ře-
ditelky školy PhDr. Šárky Mikeskové. Svým re-
ferátem Umění a rozvoj dítěte očima Komen-
ského zmapovala vývoj dětské kresby. Pou-
kázala na hloubku myšlenek Komenského 
a na to, jak velký fi lozofi cký a antropologic-
ký význam v  dětské kresbě viděl. Následně 
paní ředitelka představila ideje a směřování 
nivnické školy. Seznámila posluchače s pro-
jektem „Cesta za J.  A.  Komenským“ a  pre-
zentovala již realizované aktivity. Závěr patřil 
zhudebněné prezentaci, která mapovala roz-
sáhlou vzdělávací činnost a úspěchy nivnické 
školy v minulém školním roce. 
Součástí besedy byl volný prodej knih a dár-
kových předmětů s tematikou Komenského, 

w w w n i v n i c e c z

navázala referátem „J. A. Komenský v paměti 

individuální pro-
hlídka výstavních pa-
nelů s obrázky o činnosti 
nivnické školy a volný vstup do pamětní síně. 
Pro návštěvníky besedy byl připraven šálek 
kávy nebo čaje a drobné občerstvení, které 
upekly žákyně školy. 
V závěrečném děkování paní ředitelka PhDr. 
Markéta Pánková ocenila činnost a  důleži-
tost naší nivnické školy v prezentaci fi lozofi e 
a  odkazu J. A. Komenského a  udělila nám 
souhlas s užíváním loga Národních oslav vý-
ročí J. A. Komenského 2020 – 2022. 
„Děkuji paní ředitelce PhDr. Markétě Pánko-
vé, že zavítala do naší nivnické školy, zavzpo-
mínala s námi na osobnost J. A. Komenského 
a obohatila náš vhled do jeho životní fi lozo-
fi e. Děkuji všem místním i přespolním, kteří 
si našli čas a přišli s námi strávit příjemné od-
poledne a besedovat o našem rodákovi, na 
kterého můžeme být právem hrdi.“

 PhDr. Šárka Mikesková, ředitelka školy
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Premiéra Nivnického krosu přilákala 120 běžců a běžkyň

Padesát těch nejmenších, a k tomu 120 dospě-
lých, se v  sobotu 9.  listopadu za typicky listo-
padového sychravého počasí postavilo na start 
prvního ročníku akce s  názvem Nivnický kros. 
Účast organizátora běhu i  jeho aktéra v  jedné 
osobě Miroslava Vykydala překvapila.
„Bláto, louže, déšť i vítr, co víc jsme si mohli přát 
na pořádný kros a  že byl! Zahájili to ti nejmen-
ší, zhruba padesátka malých běžců kroužilo po 
našem stadionu a  po nich se do toho marastu 
pustilo víc než 120 běžců. Byl to závod jak se pa-
tří a prověřil každého. Všichni na kost promočeni 
a nebyla nouze ani o pády,“ prozradil starosta Niv-
nice, spoluorganizátor akce i  aktér přespolního 
běhu v jedné osobě Miroslav Vykydal.
A jak Nivnický kros vznikl?
„Tuto myšlenku jsem dlouho nosil v  hlavě, a  když 
Libor Trtek (uherskobrodský úspěšný maratonec, 
učitel tělocviku a dnes ředitel ZŠ ve Vlčnově) udělal 
Komenského půlku a viděl jsem ten zájem, myšlen-
ka Nivnického krosu byla na světě. Oba, Libor i já, 
máme stejný cíl, šířit sport a  zdravý pohyb mezi 
děti a mládež, a těm, co už tomu propadli, poskyt-
nout možnost si zasoutěžit nebo se prostě jen spo-
lečně proběhnout. Libor dal zkušenosti a svůj tým, 
obec Nivnice prostory a podporu a závod byl na světě,“ 
popsal nivnický starosta prvotní impuls vzniku akce.
Registrováno bylo téměř 200 běžců, ale počasí i před-
pověď část zájemců odradily, přesto více než 120 běž-
ců se vydalo na trať. „Na závody, které pořádám nebo 
spolupořádám, bývám většinou docela kritický, 
ale tady bych jako učitel asi přemýšlel i o jednič-
ce.  Bylo to fajn - super lidi, dobré zázemí v novém 
sportovním areálu v Nivnici, podpora obce, zkrát-
ka na první ročník a v  takovém počasí to klapalo 
až neuvěřitelně hladce. A po dohodě se starostou 
Mirkem Vykydalem jdeme do toho za rok znovu,“ 
řekl Libor Trtek.
Vzhledem k tomu, že se jednalo o první ročník, po-
nechali organizátoři startovné dobrovolné. 
Překvapením pak pro ně podle Miroslava Vyky-
dala byla vybraná částka. „Celkem 15 270 ko-
run ponecháváme jako vklad na další ročník 
a  prioritně bude tato částka určena na ceny 
pro děti a mládež sdělil Miroslav Vykydal.
Nivnický kros 2019  měl pro ty nejmenší při-
chystanou půl kilometrovou trasu. Dospělí 
účastníci pak mohli absolvovat vzdálenost 
5, 11,2  a  20  kilometrů. Zatímco suverénním 
vítězem nejdelší tratě se v  čase 1  hodina 
19 minut stal Broďan a matador ve zdolávání 
dlouhých tratí Zdeněk Lasák, Miroslav Vyky-
dal absolvoval úsek jedenáctikilometrový.

Zdroj: https://slovacky.denik.cz/zpravy_re-
gion/premiera-nivnickeho-krosu-prilakala-

-120-bezcu-a-bezkyn-20191110.html
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V. ROČNÍK MEMORIÁLU VÁCLAVA HROMČÍKA
 - aneb Nivnice je stříbrná!

Sobota 9. listopadu 2019 se nesla ve zname-
ní zápasnického svátku, neboť zápasnický 
oddíl TJ Nivnice pořádal 5. ročník Memoriálu 
Václava Hromčíka. V  půl jedenácté nastou-
pilo do naší sportovní haly 125 mladých su-
verénních zápasníků, kteří reprezentovali je-
denáct oddílů nejen z České, ale i Slovenské 
republiky. Státní hymnu si vyslechli sportovci 
ze Sokolu Hodonín, Čechovic, Sokolu Vy-
šehrad, Hellasu Brno, TJ Lokomotivy Krnov, 
Dukly Trenčín, TJ Nivnice, SK Tiché, Sokolu 
Prostějov, TŽ Třince a TJ Nového Jičína. 
Domácí tým v početním zastoupení 17 zá-
vodníků vybojoval krásných 10 medailí, což 
mu vyneslo stříbrnou příčku v soutěži druž-
stev. Želízkem v ohni byl Filip Jozefák, kte-
rý získal kov nejdražší – zlato! Stříbrní byli: 
Anna Tomancová, Adam Petráš, Štěpán Brš-
lica a  Jáchym Matěk. A  bronz získali: Kryš-
tof Janča, Dominik Škrabálek, Jonáš Kollár, 
Marek Haluza a Tomáš Jurák. Dále pak Niv-
nici reprezentovali: Aneta Bobčíková, Viktor 
Zimčík, Filip Bršlica, Lukáš Holboj, Filip Mo-
řický, Josef Gračka a Adam Kelíšek. Pro mno-
hé z nich to bylo vůbec první soutěžní klání.
Lepší už byla jenom Lokomotiva Krnov, kte-
rá tak navázala na vítězství z minulého roku. 

Bronzové pozice se zhostila Dukla Trenčín. 
Drive, který byl všudypřítomný, posílila i pří-
tomnost zápasnické legendy – Jozefa Lohy-
ni – československého a  poté slovenského 
zápasníka – volnostylaře, jenž na letních 
olympijských hrách v Soulu (1988) vybojoval 
bronz a o dva roky poté se stal mistrem světa.
Velký dík patří jak všem zúčastněným, tak 
i pořadatelům, obecnímu úřadu a v nepo-
slední řadě sponzorům, kteří se fi nančně 
či materiálně podíleli na zdárném průběhu 
této prestižní akce.
Tím ovšem počiny nivnických siláků nekon-
čí. Už za týden odcestovali do stověžaté 
matky měst, Prahy. Pod vedením trenérů 
Pavla Tomance a Vratislava Vítka se zapojili 
do XXXIX. ročníku Memoriálu Antonína Niče 
a Jana Budáka ve volném stylu. Z celkového 
počtu 93 závodníků (a  13 týmů) náš oddíl 
reprezentovalo šest borců, a to Adam Petráš 
(2. místo), Marek Haluza (3. místo), Kryštof 
Janča (5. místo), Jonáš Kollár (5. místo), Já-
chym Matěk (4. místo) a  Jakub Kočica(5. 
místo).  Celkově jsme se umístili na 8. místě 
v soutěži družstev. Tímto klukům gratuluje-
me a těšíme se na další sportovní klání!

PMrá tak navázala na vítězství z minulého roku. PM. 
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Na podzim jsme s KDU-ČSL vypluli na moře 
i prošli Bílokarpatské louky
Díky panu kapitánovi Ivanu Bartošovi 
jsme si letos mohli prodloužit léto až do 
27. září, kdy nám umožnil prostřednic-
tvím své přednášky vyplout na moře. Bylo 
působivé poslechnout si, jak si Nivničan 
dokáže splnit zdánlivě nereálný sen, stát 
se námořním kapitánem. Pan Bartoš nám 
vyprávěl, jak se od voru, který si postavil 
na půdě svého domu v  Nivnici, dostal až 
k úspěšnému absolvování zkoušky námoř-
ního kapitána. Dověděli jsme se, co všech-
no je k absolvování těchto zkoušek potřeba 
– např. základy námořního práva a pravidel 
námořní dopravy, používání světel, zvuko-
vých signálů a  vlajek pro dorozumívání se 
na moři. Dostali jsme také možnost podívat 
se do interiéru lodi, prohlédnout si zajímavá 
místa, kam se dá díky dovolené na lodi podí-
vat, jako jsou například Pompeje. Pan kapitán 
nám vyprávěl o svých zážitcích a úspěších při 
závodech plachetnic v Chorvatských a jiných 
vodách. Ukázal nám také možnosti, jakým 
způsobem se dá na moři kotvit a  nocovat, 
ať už v  přístavu, na bójce nebo díky vlastní 
kotvě, kterou má každá z lodí ve své výbavě.  
V závěru této zajímavé přednášky nám také 
nabídl možnost strávit během nadcházejí-
cích let dovolenou na moři na palubě lodi 
pod jeho kapitánským velením.
Následně jsme si 15. listopadu připomněli 
léto i díky přednášce o květeně Bílých Kar-
pat. Na této přednášce nám pan magistr 
Karel Fajmon z CHKO Bílých Karpat a paní 
doktorka Markéta Franková z  Akademie 
věd ukázali, jaké vzácnosti můžeme najít 
na loukách i ve vodách v okolí Nivnice, ale 
také i přímo na nivnickém katastru. Ukázalo se, že 
zde máme  velmi vzácné rostliny, co se týká celo-
evropského nebo i celosvětového výskytu. Někte-
ré druhy, které v našem okolí rostou, se dají nazvat 
téměř unikáty. Dle vodních řas, které najdeme 
ve vodách v našem okolí, je možné usuzovat kva-
litu vodních ploch a vodních toků, a lze říci, že je 
na velmi dobré úrovni. Díky přednášce jsme se 
dozvěděli, že právě vodní řasy jsou jednou z mož-
ností, jak lze právě kvalitu vody hodnotit.
Touto cestou bychom chtěli poděkovat jak všem 
přednášejícím, tak také všem posluchačům, kte-
ří se obou přednášek v  hojném počtu zúčastnili 
a budeme se na Vás těšit na dalších přednáškách 
v příštím roce. 

MO KDU-ČSL Nivnice.
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MATEŘSKÁ ŠKOLA A ZÁKLADNÍ ŠKOLA J. A. K.
Mateřská školka ve fotkách: 
pečení svatomartinských rohlíků, pouštění draků, kouzelník Waldini a čertovská showpp ý , ppouštění draků, kouzelník Waldini a čertovská sp
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Kdo jsem?

„Spojení školy se životem na Slovácku“

Záložka do knihy spojuje školy 
(10. ročník Česko-Slovenského projektu)

Co znamená moje jméno? Jakých podob nabývá? Jsem opravdu ta-
kový, jak zní výklad mého jména? Podobnými otázkami se zabývali 
žáci devátého ročníku, aby tak zjistili, co skrývá jejich křestní jméno. 
Někteří byli velice překvapeni, jiní souhlasně pokyvovali hlavou, že 
jsou přesně takoví. A co vy, znáte původ vašeho jména?

J. A. Komenský považoval zpěv a  hudbu 
za velice důležitou součást nejen školního 
vyučování, ale každodenního života. Žáci 
7. A a  také milovníci folkloru – Jan Miškar, 
Nora Ondrová, Šimon Kollár a  další, si pro 
své spolužáky připravili vyučovací hodinu 
hudební výchovy na téma „Lidová hudba 
kolem nás“. Žijeme v  oblasti Slovácka, kde 
téměř v  každé obci zní stále lidová píseň, 
cimbálová muzika či dechová kapela. Lidé 
se příležitostně oblékají do krojů (sv. přijí-

tak se jmenuje projekt mezi českými a slovenskými školami na téma 
List za listem - baví mě číst. Partnerskou školou pro Nivnici byla Zá-
kladní škola Petra Škrabáka, Dolný Kubín. Po vzájemné komunikaci 
jsme našim novým kamarádům zaslali více než sto záložek do knížek 
a jeden netradiční dárek.  Posuďte sami, jaká krásná dílka pod rukama 
našich žáků vznikla.
Letos se do projektu přihlásilo 1 155 škol s celkovým počtem 131 027 
žáků. Z České republiky 421 škol s celkovým počtem 41 906 žáků a ze 
Slovenské republiky 734 škol s celkovým počtem 89 121 žáků.

jsou přesně takoví. A co vy, znáte původ vašeho jména?

a 
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ovým počtem 89 121 žáků.

mání, hody, Velikonoce), které symboli-
zují bohatství a krásu našeho kraje. Je dů-
ležité pěstovat lidové tradice a kulturu již 
od těch nejmenších dětí. Žáci se během 
hodinové prezentace mohli seznámit s ty-
pickými písněmi Nivnice a okolí a zazpívat 
si je. Dále viděli jednotlivé části dámského 
a pánského kroje a nechyběly ani melodie 
známých cimbálových muzik a  ukázka li-
dových tanců. Verbuňk nám předvedl Jirka 
Miškar z 5. B s písní Hromy bijú.
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17. listopad ve škole

Boxování

Letem školním světem

15. 11. 2019 jsme na druhém stupni cestovali v čase. Ráno jsme se 
probudili do listopadových událostí roku 1989. A  jak to vypadalo 
před třiceti lety? To jsme se snažili našim žákům ukázat. Každý z vy-
učujících volil svou vlastní cestu a vznikla tak pestrá paleta činností, 
které měly dýchat v rytmu významného mezníku v našich dějinách. 
Žáci nakoukli do života nejvýraznější osobnosti sametové revoluce 
Václava Havla, zaposlouchali se do hudební scény této doby, své zna-
losti prověřili v různých šifrách, kvízech, na chodbách potkávali uči-
tele omládlé o třicet let. Ale tím nejcennějším bylo povídání přímých 
účastníků těchto událostí. Byli jsme rádi, když naše pozvání přijala 
paní Ivana Hladišová a poutavě vykreslila dění v Nivnici. Druhým hos-
tem byl pan Mgr. Aleš Kapsa, který   se zúčastnil pražských demon-
strací. Během těchto vzpomínek žáci ani nedutali a věříme, že se nám 
podařilo malinko pod pokličku neobyčejných chvil neobyčejného 
národa nahlédnout. Kéž myšlenka Václava Havla, že  „Dějiny nejsou 

přece „jinde“! Jsou tady, děláme je my všichni...; naše každo-

denní dobré či špatné počínání je jejich konstruktivní součástí; 

život není vně dějin a dějiny nejsou vně života.“, vede k přemýš-
lení a k opravdovému žití.

Na začátku října jsme dostali nápad vyrobit si třídní tajnou schránku 
na tajné vzkazy a různá tajemství, která nejsou určena pro všechny 
zraky a sluchy ve třídě. Jsou určeny jen pro zrak a sluch paní učitel-
ky. Každý stydlín tak může sdělit, co ho zrovna trápí nebo pálí apod.
Vyhlásili jsme konkurz na nejkrásnější  Secret box. Box může být 
vyroben z  jakéhokoliv materiálu, ale bez pomoci dospělých. Do-
spělí mohou pouze radit. Všechny boxy jsou nádherné a zajímavě 
zpracované, přesto byl jen jeden vítěz. Ostatní boxy jsou však také 
hezké, a  proto jsme se rozhodli si všechny ponechat a  vymyslet 
jim nějakou jinou užitečnou a zajímavou funkci. Takže vznikly tyto 
boxy: Class box na třídní záležitosti a nápady, Friendly box na vzkazy 
a tajná psaníčka pro spolužáky, Funny box na vtipy a něco pro za-
smání, Ztráty a nálezy na věci, které se objeví ve třídě a „ničí nejsou 
a nikomu nechybí“, Zajímavosti na zajímavosti z celého světa, které 
osloví pisatele a mohly by oslovit i spolužáky.
Doufáme, že se všechny boxy osvědčí a zpříjemní nám život ve škole.
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Letem školním světem
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„Všemu se vyučujeme a učíme příklady, ukázkami a cvičeními“

„Osmačky umí vařit“

Žákovská fl orbalová liga 
- cesta ke stříbru

Princip názornosti je jedna z  hlavních zá-
sad Jana Amose Komenského. Dne 5. lis-
topadu 2019 navštívila žákyně 8. ročníku 
v pracovních činnostech fl oristka Ing. Oľga 
Kočicová, která se zabývá aranžováním 
květin a  také výsadbou stromů a  květin 
v obcích. Do výuky nám přinesla spoustu 
přírodních materiálů, květináčů, živých 
květin, aranžovací hmotu, větve, listí apod. 
Některé dívky si přinesly také svůj mate-
riál, ze kterého tvořily. Během hodiny a půl 
jsme propojily naše znalosti například 
z  přírodopisu, odborný výklad paní Koči-
cové s  praktickou ukázkou. Dívky využily 
svoji kreativitu, představivost a  vytvořily 
opravdu nádherná díla, se kterými poté 
zkrášlily své domovy. Děkujeme paní Ko-
čicové za její návštěvu.

O tom, že naše žákyně 8. ročníku se umějí 
otáčet také v kuchyni, jsme se mohli pře-
svědčit v  pracovních činnostech. Holky 
upekly slaný štrůdl a  šneky z  listového 
těsta. Na závěr nesměla chybět ochut-
návka a  samozřejmě pochvala z  dobře 
odvedené práce.

Starší žáci ZŠ a MŠ JAK Nivnice obsadili v žákovské lize 2. místo. 
Cesta do fi nále však byla trnitá. Startovalo 18 škol, které byly roz-
děleny do dvou spádových skupin (okrsků). Z každé skupiny po-
stoupily dva nejlepší týmy do fi nálové skupiny. Turnaj kluci začali 
rozpačitě a po remíze 1:1 s GUB a prohře s Bánovem 1:4 konečně 
zabrali a postupně porazili Bojkovice 2:0, Šumice 2:1 a obsadili 
2. postupové místo.
Pořadí okrsku UB: 1. Bánov, 2. Nivnice, 3.Šumice, 4. AC UB, 5. Ma-
riánské UB, 6. GUB, 7. Na Výsluní UB, 8. Bojkovice, 9. Katolická UB
Pořadí okrsku UH: 1. Sportovní UH, 2. Uherský Ostroh, 3. GUH, 
4. Staré Město, 5. Hluk, 6. Březolupy, 7. Unesco UH, 8. Ostrožská 
Lhota, 9. Kunovice
Finálový turnaj naši začínali opět s Bánovem, kterému jsme vrátili 
porážku ze základní skupiny. Vítězství 2:1 mohlo být i  vyšší, ale 
kluci neproměnili řadu šancí. Brankostroj se rozjel ve druhém zá-
pase, kdy uštědřili hokejistům z Uherského Ostrohu porážku 6:1. 
Finále už taková procházka nebyla. Narazili jsme na velmi dobré-
ho soupeře, který měl kluky urostlé a technicky lepší. Proto jsme 
prohráli 0:5 a obsadili celkově 2.místo. I přes fi nálovou porážku, 
která vypadá jednoznačně, měla naše hra ve všech zápasech vy-
soké parametry.
Výsledky a pořadí: Nivnice – Bánov 2:1, Sportovní UH – Uh. Os-
troh 2:1, Nivnice – Uh. Ostroh 6:1, Sportovní UH – Bánov 7:0, Uh. 
Ostroh – Bánov 8:7, Sportovní UH – Nivnice 5:0
1. Sportovní UH, 2. Nivnice, 3. Uherský Ostroh, 4. Bánov
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Sestava: Škrabálek M. – Zálešák R., Straňák V., Mahdal M., Kovařík 
R., Hladiš J., střídali: Šlapal J., Kautský J., Bělánek M., Kapsa M., Va-
culík F., Vaculík P., Mikulec J. , ,
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RELAX CENTRUM
Obec Nivnice otevřela 1. listopadu nové 
Relax centrum, které se nachází v  provozní 
budově nad fotbalovými kabinami ve Spor-
tovním areálu. (Podohradí 1088).
Toto nově vybudované středisko by mělo 
sloužit k příjemnému odpočinku a regeneraci 
nejen nivnickým občanům, sportovcům a vy-
znavačům saunování, ale také například seni-
orům a rodičům s dětmi. V tomto komplexu se 
můžete těšit na dvě zcela moderní fi nské sau-
ny, ochlazovnu, také dvě oddělené odpočívár-
ny ( jednu s výhledem na sportoviště a druhou 
jako relaxační klidovou zónu). V  přestávkách 
mezi saunováním můžete navštívit bar s  ne-
alko občerstvením, dobrou kávou nebo hor-
kým čajem. Od vstupu až do opuštění našeho 
nového centra vám bude k dispozici příjemná 
obsluha. Na recepci lze zakoupit i zvýhodněné 
permanentky na 10 vstupů.
V příštím roce plánujeme zvýšit komfort to-
hoto zařízení doplněním ochlazovacího ba-
zénku s  vířivou vanou pro rozšíření služeb 
a zpříjemnění volného času.
Těšíme se na shledanou. TT
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Jak si vedla v letošním roce knihovna?
V  březnu, Měsíci čtenářů, projevily 
paní učitelky z mateřské školky zájem 
o  knihovnické lekce pro děti. Děti 
jsem seznámila s  knihovnou, kníž-
kami, značením a  řazením knížek 
a také jsem jim nabídla, že si mohou 
v  knihovně půjčovat nejen knížky, 
ale i časopisy a úplně nejmenší děti 
leporela. Poučila jsem je o tom, jak 
se mají ke knížkám chovat, že do 
nich nemají psát, trhat je, ani ohý-
bat rožky, natož tak třeba nad nimi 
svačit. Každý si mohl vybrat jakoukoliv 
knížku, prohlédnout si ji a prolistovat. 
Na závěr jsem dětem přečetla pohád-
ku, a protože byly hodné, dostaly slad-
kou odměnu.  
V dubnu jsem pozvala do knihovny p. 
Petra Slintáka, aby nám povyprávěl, 
jak žijí na Balkáně naši krajané. Bese-
da byla moc zajímavá a málokdo by si 
pomyslel, že v Rumunsku, nebo dneš-
ním Chorvatsku jsou ještě lidé, kteří 
mluví česky, ve škole se děti učí češti-
nu a všichni se snaží dodržovat české 
zvyky a tradice.
Pasování druháčků na čtenáře knihov-
ny proběhlo už tradičně v měsíci říjnu.
28 školáčků v doprovodu paní učitel-
ky Karlíkové bylo uvítáno v  knihov-
ně a po vyzkoušení, jestli už umí číst 
a slavnostním slibu byly děti princem 
Knihomilem  a princeznou Pohádkou 
slavnostně pasovány na čtenáře. Jako 
první impuls ke čtení dostaly Knížku 
Miroslava Tvrze Kde se nosí krky a  zá-
ložku do knížky.
Krásnou akcí, dotovanou regionálním 
výborem SKIP Velká Morava, byl v týd-
nu knihoven projekt „Bylinková knihov-
na“. Přišla mezi nás paní Vlasta Ondrová, 
znalkyně bylin a  hub a  seznámila děti 
a potom i dospělé s léčivými, ale i jedo-
vatými rostlinami i  houbami. Děti do-
staly bylinkové bonbóny a vymalovaly 
si záložku do knížky, dospělí ochutnali 
čaj „Pro dobrou náladu“ namíchaný ze 
sušených bylinek a  na závěr si každý 
odnesl domů sáček s bylinkami.
Kromě návštěv dětí ze školy, školky 
a  družiny, které navštěvují knihov-
nu průběžně během roku, probíhá 
v  této době v  knihovně kurz háčko-
vání a  pletení, který vede paní Ing. 
Kománková. Hned v  první lekci se 
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zájemkyně naučily háčkovat krátký sloupek 
a  za domácí úkol uháčkovaly pouzdro na 
mobil. V druhé lekci se už naučily háčkovat 
chobotničku, která určitě udělá radost doma 
malým dětem. Pokud by měl ještě někdo 
zájem mezi nás přijít, klidně přijďte, kurz je 
otevřen pro všechny.
V současné době má knihovna 333 čtenářů, 
kteří si vypůjčili 8772 knih a 1447 časopisů, 
z toho je 94 čtenářů do 15 let. Mužů chodí do 
knihovny 105, žen 228.

Předvánoční nabídka nových knih:

Pro dospělé:

Nesbo, J.    Nůž
Hanáková, M.  Araba nemiluj
Horáková, N.  Tři v kruhu
Černucká, V.   Autogram pro vraha
North, A.   Našeptávač
Kinghorn, J.  Poslední léto
Higginson, K.   Tak hodně štěstí
Jakoubková, A.  Hledám manžela…děti vítány
Wurmová, M.   Pákistánská pomsta
Gounelle, L.  A objevíš poklad
Mlynářová, M.  Kdo neharaší, není chlap
Baggot, M.  Láska na Korfu
Vondruška, V.  Právo první noci
Blackwellová, E.  Dívky, které slyšely plakat moře
Jackson, L.  Jako o život
Klevisová, M.  Sněžný měsíc
Moro, J.   Na vlastní kůži

V knihovně je k dispozici 11741 knih. 
Knížky stále doplňujeme a  aktuali-
zujeme. Kdo jste ještě nenašli odva-
hu, nebojte se a přijďte do knihovny, 
máme tady opravdu velký výběr jak 
beletrie, tak i naučných knih a časo-
pisů. Nabídku knih můžete vidět v ka-
talogu na webových stránkách www.
nivnice.knihovna.cz  nebo na nástěn-
ce před Obecní knihovnou.

MZ

Jacobs, A.  Venkovské sídlo
Ludvíková, J.  Dotek vraha
Pekárková, I.  Třísky

Pro děti:

Stančík, P.  Jezevec Chrujda ostrouhá křen
Šiborová, Z.  Včelka Meduška
Mornštajnová, A.  Strašidýlko Stráša
Maceková, E.  Prázdniny s Oskarem
Kolektiv autorů  Rychlé šípy
Fischerová, M.  Malenka
Hurtíková, V.  O pejskovi a kočičce
Černík, M.  Pohádečky
Gréban, Q.  Chci být hasičem
Brezina, T.  Děsivá helikoptéra
Martínek, J.  Naší republice je 100 let
Stará, E.   Jedééém!

a mnoho dalších 

.
-

Z

Charitní dům sv. Andělů strážných 
Misijní činnost v charitním domě v Nivnici

Už více jak rok naše klientka paní G. plete ob-
vazy pro malomocné. V jejím věku – 93 letech 
je to obdivuhodný a  úctyhodný čin. Každý 
měsíc donese 10 upletených kusů, které leh-
ce zapošiju a zanesu řádovým sestrám v Glorii 
v Uherském Brodě, aby je zaslaly, kam je tře-
ba. Celkem upletla 170 kusů. Vždy se ujišťu-
je, zda o její obvazy stále někdo stojí. A plete 
dál a dál. Při každé příležitosti ji najdete sedět 
s brýlemi na lůžku u okna s jehlicemi v rukách. 
Ostatní klienti také nezahálejí. Nejdříve jsme 
se na konci října zapojili do Misijního koláče, 
kam jsme napekli dva plechy buchet a  pět 
plechů perníků.  
Začala další příprava na advent a  na vánoční 
svátky. Když přišla nabídka Dárků na Ukrajinu, 
s klienty jsme se domluvili, že zase obdarujeme 
další děti. Z Misijního koláče jsme získali nějaké 

fi nance a část přispěly pracovnice charit-
ního domu. Vybrali jsme pět chlapců, 
kterým chceme udělat radost. Nakoupili 
jsme oblečení, hru a  nějaké drobnosti, 
které by je mohly potěšit. V pátek 22. lis-
topadu jsme z oblečení odstřihávali líst-
ky a třídili je podle velikosti do krabic, ve 
kterých je chceme zaslat klukům. 
Příští týden nás čeká ještě společné vy-
rábění s Misijním klubkem. Výrobky se 
budou prodávat třetí adventní neděli. 
Peníze získané prodejem poputují na 
dobrý úmysl z misijního díla.
Pracovat s cílem, že někomu udělám 
radost, je neuvěřitelný hnací motor 
pro naše klienty. V  této činnosti bu-
deme určitě i v dalších letech pokra-
čovat.  

Jarmila Kubáňová
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FOTOREPORTÁŽ 
Časovka na Single tracku VinohradyČasovka na Single tracku Vinohrady
13.10.

D kiádaD kiáda

KUBO ň

Dětské dopoledneDětské dopoledne
6. 11. – obec pro děti připravila program plný her, zumby 

p
a zábavy

13.10. 

Drakiáda
2828 1.100.

KUBO
3. 11. - divadelní komedie, hrál KOS Komňa

y
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aneb co d len Z aneb co dnes letíGenerace Z
9.11 – přednáška na Orlovně

Čaj o pátéČaj o páté
14.11. – ve znamení westernu, Jožka a Renča Velečtí předvá-11
děli své dovednosti s bičem. Více v některém čísle NN.

i tk b běž do řiti s kus kusemBiomatka aneb běž do řiti s kus-kusemBiomatka aneb běž do řiti s kus-kusem
17.11. – pro velký úspěch znovu opakovaná komedie bánov-

ského divadelního souboru „Pod lampú“ a opět vyprodaná 1 ppřednnášáškaka nnaa OrOrlolovnvněě

děli své dovednosti s bičem. Více v ně

w w w n i v n i c e c z
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d k írkRodokmem církvíRodokmem církví
14 11 přednáška O Zdeňka G Klimeše na Orlovně

Podzim a zima v krajcejjk jodzim a ziPodzim a zima v krajce
Podzim a zim k j 21.-22.11. – kroužek paličkování připravil krásnou výstavu 

váve společenské místnosostiti OOÚÚ, nnecechyhyběběll anii tvořivý koutek
ppro děděti.

14.11. – přednáška O. Zdeňka G. Klimeše na Orlovně

y i tvořořivivýý kokoututekek 
p děti.

Letošní setkání seniorů potěšila Dechovečka mladých
Sobota 30. listopadu a  společenský dům 
Beseda je plně ve znamení „setkání seniorů“, 
které pořádá obecní úřad. Každého příchozí-
ho přivítal pan starosta Ing. Miroslav Vykydal 
„štamprlkou“ medoviny. Milé přivítání paní 
místostarostky Ing. Marie Kománkové a ná-
sledná slova pana starosty navodily prima 
atmosféru celého setkání. 
Pan Stanislav Mahdal a  jeho Dechovečka, 
věru to bylo něco! Když jsem se díval a fotil 
publikum, tak u  většiny písniček, co „Staňa 
s  kapelou“ hráli, si lidé zpívali. Dobrovolně! 
Ne, na povel!!!
A věřte, bylo nás seniorů opět „plná chalupa“. 
Život už je takový, někdo v pokročilém věku 
touží po klidu, vyhledává ústraní. No a ti dru-
zí vyhledávají a touží po společnosti. Beseda 
toho byla v  sobotu příkladem. Tedy je nás 
víc, kdo jsme rádi spolu, nejen v naší Besedě. 
I letos jsme vzpomínali, bavili se a „řešili kaž-
dodenní problémy ve své obci“. 

Je milé, že obec na seniory nezapomí-
ná. Víte, nezáleží ani tak na kalendáři, 
tašce, či jiném obdarování seniorů, ale 
zejména na tom, co vše obec připra-
vuje a postupně realizuje, aby se nám 
všem žilo lépe. Však o tom hovořil i pan 
starosta. Děkujeme! Nu a  což tak na 
tuto výzvu reagovat tím, že i každý z nás 
Nivničanů pomůže dle svých možností 
tak, aby se nám a našim dětem v Nivnici 
dobře bydlelo, dobře dařilo. 
Na závěr paní místostarostka poděko-
vala účinkujícím a spolu s panem sta-
rostou předali růže našim šikovným 
muzikantkám. Publikum si vyžádalo 
další přídavek muziky.
Pak jsme z rukou pana starosty a mís-
tostarostky dostali malé dárky na 
památku.
Na shledanou v roce 2020 

Váš Karel Šik

-
-
 

o
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Vánoční výstava (24.11.)
se konala ve SD Beseda poslední listopadovou 
neděli. Stolky s vánočním zbožím doplnila vý-
stava prací žáků ze základní školy. Ukázku 
vánočně vyzdobených stolů jako každo-
ročně připravily členky zahrádkářů, které 
se také postaraly o  výzdobu vstupu. Letos 
všechny návštěvníky vítají sněhuláci, kteří 
budou pak přestěhováni do mateřské škol-
ky, aby dělali radost dětem po celé zimní 
období. V programu pak vystoupily děti ze 
školky, country Hurikánek a stepařky. Děku-
jeme všem za příjemně strávenou neděli – 
vystupujícím, aranžérkám, vystavovatelům, 
návštěvníkům a  také organizátorům, bez 
nichž by akce nemohla být.

místostarostkamístostarostka

ou 
vý-

a
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Rozsvícení vánočního stromu
V pátek 29.11. jsme již tradičně zahájili advent-
ní dobu rozsvícením vánočního stromu před 
kostelem.  Vánoce jsou neodmyslitelně spojeny 
s dobrým jídlem a pitím, proto byl pro dospělé 
přichystán tradiční svařák a  pro děti teplý čaj. 
Navíc jsme letos nabídku obohatili o olipy, bram-
borové spirály a  jerky, které nám zpříjemnily 
a podtrhly atmosféru, která u stromečku každo-
ročně panuje.  Pro další rok plánujeme nabídku 
obohatit a začít v dřívějších hodinách, aby si tu 
vánoční atmosféru mohli užít i naši nejmenší. 
Tentokrát děti přicházely od šesti hodin, aby 
mohly poslat dopis Ježíškovi skrze schránku 
„Ježíškova pošta“, kterou hlídali dva andílci. Ti na 
oplátku děti obdarovali sladkostí. 
Vystoupení malé scholy a  Dechovečky mladých 
krásně navodilo vánoční atmosféru. A  v  sedm 
hodin se za cinkání rolniček a zvonečků, opět po 
roce, rozzářil náš krásný vánoční strom.

red

y 
 

a 

red

Počasí u nás v říjnu 2019

Počasí u nás v listopadu 2019

A Ld M Lt T Tn

46,3 12,4 14 4 3

A Ld M Lt T Tn
42 8,8 8 13 2

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia (Po-
čítáme ji ze tří čtení teploměru v  7:00, 
14:00 a  21:00h. Večerní pozorování se 
bere do součtu dvakrát a  výsledek se 
dělí čtyřmi). Průměrná měsíční teplota se 
počítá s průměrných teplot jednotlivých 
dnů. Průměrná roční teplota se počítá 
z průměrných teplot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin teplota 
stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc

FB, dle pramenů
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MIKULÁŠ
V kalendáři je 1. prosince, první adventní nedě-
le. V Besedě plno dětí. Čekají. Přijde k nám Miku-
láš? A bude nadělovat? 
Mikuláš nezklamal. A nebyl sám, kdo přišel roz-
dávat. Misijní klubko darovalo dětem pohádku 
O Popelce, malá schola zpěvem navodila před-
vánoční atmosféru a přivolala Mikuláše.
Mikuláš za básničku či písničku děti odměnil las-
kavým slovem (a oříškem) a jeho pomocník milý 
andílek u  dveří rozdával balíčky plné sladkostí. 
A děti děkovaly a děkovaly - slovem, rozzářený-
ma očkama i úsměvem .
Tak děti… příští rok zase na shledanou!
Děkujeme sponzorům této akce, jmenovitě: OÚ 
Nivnice a Linea Nivnice, a.s.

za jednotu Orel Nivnice Marie Mičkovááá
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Naši hasiči nezahálí  
....malá ochutnávka z výcviků našich hasičů v roce 2019 (pohledem starosty obce)

Zásahová jednotka Nivnice pod vedením 
velitele Petra Vlka skutečně nezahálí. V dob-
rém i špatném se snažím vždy být buď s nimi 
nebo alespoň nablízku, a  tak Vám mohu 
přiblížit něco z jejich té méně náročné části. 
Jako první příspěvek je popis z  výcviku, na 
který mě nevinně pozvali a  věřte nebo ne, 
bylo to horší než popisuji, nazval jsem jej:     

Příspěvek 1
RESPEKT VŠEM HASIČŮM!  

S  velkým, opravdu s  velkým respektem ke 
všem hasičům se vracím z jejich výcviku, kte-
rý jsem s nimi nedávno absolvoval. Když mě 
velitel Petr Vlk pozval, prvně říkám ANO, ne-
tušíc, co mě čeká. Pak mně Petr ukázal, o co 
jde (tak první myšlenka byla do toho teda 
nejdu).
Nakonec jsem pozvání přijal jen s  podmín-
kou, že po celou dobu budu pod dohledem 
profíka Pavla Vlka, kterého jsem dostal jako 
osobního strážce (tož jsem do toho šel). Pro 
hasiče asi nuda, pro nás, amatéry, hodně po-
učné. Úvodní školení, promítnutí reálných 
zásahů, ukázky postupů, chyb, chování ohně, 
tlak, teplota, světlo a kyslík... asi nejdůležitější 
faktory chování ohně. Následuje ustrojení, 
ukázka a výcvik práce s proudnicí a už přiho-
řívá...
Flashover kontejner (taky se dá napsat rozpá-
lená hořící trouba)  - to se musí prostě  zažít! 
Velmi realistický výcvik a hodně pálivý, opa-

kovaně vás smaží uvnitř zavřeného hořícího 
kontejneru, kde teplota narůstá a  narůstá 
a nad těly se vám střídá oheň a neproniknu-
telný kouř. Funím do dýchačáku (dýchací pří-
stroj) a snažím se vnímat instruktáž a pokyny 
Pavla, který mě kontroluje. Popravdě, ještě 
minutu a  dávám mu signál pro opuštění, 
ale pro mě na „hraně“ přichází povel opustit 
kontejner. Venku je úžasně, musíte vyčkat, 
přilba a vše, co máte na sobě, je rozpálené. 
Hlava mi třeští a pocit nadechnutí, když vám 
sundají masku, je prostě super. Pijeme a pije-
me, ale po pár minutách jdeme na další, pro 
mě netušíc, mnohem horší štaci...
Část druhá, ta horší – „taktika“ nebo jak tomu 
říkají – vysvětlím: cvičí se vstup do hořící-

ho prostoru - vše rozpálené, zakouřené, že 
nevidíte absolutně nic, jen cítíte ten žár. Po 
čtyřech vstupujete do prostoru a máte plnit 
pokyny. Jako dvojka se držím Pavla Vlčáka 
jako klíště a postupujeme prostorem. V polo-
vině je žár tak silný, že Pavel táhne proudnici 
už sám, zkoumá prostor a ještě hlídá mě. To 
už mu téměř visím na zádech a modlím se, ať 
už jsme venku. Jsem venku, jsem grogy, tělo 
je tak rozhicované, nejradši bych vše ze sebe 
sházel, ale hasiče čeká druhý nebo třetí a dal-
ší zásah, dokud nejsou v bezpečí lidé, zvířata 
a zlikvidován oheň.
Co dodat – „respekt“ je slovo, co mě napadá. 
Pánové hasiči, smekám před vámi, bylo to 
náročné, poučné a vlastně i krásné. j y

Příspěvek 2 
FYZICKÝ KEMP ROHÁČE .. TEN VESELEJŠÍ  

Jelikož vím a  viděl jsem, jak náročné jsou 
zásahy, předhodil jsem myšlenku zorganizo-
vání fyzického kempu pro naše hasiče. A tak 

v červnu jsme vyrazili v počtu 14 mužů směr 
západní Tatry. Kdo si myslel, že půjde o výlet, 
se mýlil. Od  prvního nasednutí do aut vládla 
tvrdá disciplína až po závěrečný úklid uby-
tovny. A že hasiči i reprezentovali, je vidět i na 

fotografi ích. Ve dvou dnech se absolvovalo 
15 hodin pochodu se stoupáním v  součtu 
přes 3000 m a byla to makačka. Kdo zná vr-
cholky Roháčů – Salatín, Skriniarky, Pachola, 
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Spálená, Tri kopy, Baníkov, Ostrý, Plačtivé, Rá-
koň, Volovec, tak většina tyto vrcholy pokoři-
la a ještě jsme si stihli dát pár kliků na vrcho-
lech. Večer když se hasiči snažili dokázat celé-
mu Zuberci, že oni jsou nejlepší zpěváci, tak 
velitel zavelel večerku a šlo se spát. Co dodat, 
bylo to fyzicky opravdu náročné, ale utužující 
a občas je dobré takhle jednotku provětrat. 
A myslím, že jejich pozvánka do kontejneru 
byla taková jejich malá pomsta za tento vý-
cvik na horách (a přitom jsem v tom nevinně, 
trasy plánoval Jirka Čapka a toho do kontej-
neru nenahnali).        
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neru nenahnali).        

Příspěvek 3 
SPECIALIZACE – HAŠENÍ SOLÁRNÍCH PANELŮ 

Stále častěji vidíme na našich střechách solární 
panely a  to vyžaduje nové zkušenosti a poznatky, 
které si hasiči zkouší a předávají. Každé hašení chce 
svoje, jinak se chová panel na klasické krytině, jinak 
na plechu, jinak na šindelu atd. Výcviku se účastnily 
i jednotky z Vlčnova, Bánova i profesionální jednot-
ka z  Uherského Brodu. Po ukázkách následovalo 
shrnutí poznatků a  vyhodnocení celé akce. Zde 
opět velká pochvala a uznání, že hasiči nezahálejí 
a stále se zdokonalují. Nutné zde dodat a poděko-
vat společnosti Nobiliti, zastoupenou odborníky 
na solární panely panu Petru Matrasovi a  Miro-
slavu Mahdalovi, za poskytnutí panelů i informací 
o použitých materiálech atd. (Kdo má zájem o so-
lární panely více na www.nobiliti.cz).

Příspěvek 4    
HASIČI NIVNICE - TĚŽKO NA CVIČIŠTI, LEHKO ....

Pátek nebo svátek tentokrát neděle, naši hasiči v terénu a zase se 
zdokonalují. Tentokrát doprava vody na vinohrady. Opravdu větší 
rovinu nemohl velitel „Vlčák“ vybrat, a tak tahají hadice do kopce 
a trénují hašení novými proudnicemi. Co dodat, naši hoši opravdu 
nic nepodceňují.

wwww www ww.. nn ii vv n i c e
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Příspěvek 5
ÚSPĚCHY PROFÍKŮ  

Máme mezi svými nivnickými hasiči i  ně-
kolik profesionálů a  sklízejí úspěchy. Radim 
Bruštík a Pavel Vlk v roce 2018 na Mistrovství 
republiky profesionálů ve vyprošťování osob 
z  havarovaných vozů získali druhé místo. 
A letos mezi profesionály už patří i Miroslav 
Smetana, kterému přejeme hodně úspěchů. 
V  roce 2019 proběhla soutěž o  Železného 
muže -hasiče Bílých Karpat, a při účasti Pav-
la Vlka bylo jasné, že právě on přiveze zlatou 
medaili.
Kdo měl možnost shlédnout video ze závo-
du, pak viděl, že Pavča nedal soupeřům šanci 
a musíme uznat, že si plně tento titul zaslou-
ží. Gratulujeme Pavle!

Motto 

„SOBĚ KU CTI, DRUHÝM KU POMOCI“.

Co dodat? Pokusil jsem se Vám přiblížit ama-
térsky jen kousek z  činnosti našich hasičů 
a bylo by možné psát o dalším a dalším. Stále 
častěji si myslím, že hasiči chodí a spí s mobi-
lem u ucha, v botách a jednou nohou v autě, 
nebo mají kolo opřené u postele. Za posled-
ní 4 roky, co s nimi částečně sdílím činnost, 
byli téměř vždy u zásahů mimo katastr první 
(v Nivnici vždy). Nelitují času na zdokonale-
ní, techniku mají stále precizně připravenou 
a nikdy neodmítají pomoc i při jiných akcích. 
Můžeme být právem hrdi, že tady máme ta-
kovou partu a myslím, že výše uvedené mo-
tto, doslova naplňujete - děkujeme!!! 

Miroslav Vykydal, starosta

Něco pro děti
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„Sametová revoluce“  po 30. letech
Pro nás Nivničany den jako každý jiný. Kdesi v podloubí na křižovat-
ce ulic Národní a Mikulandská v Praze se scházejí „protisocialistické 
síly z řad studentů štvané zahraničními diverzními centrálami“, hří-
má jednotné zpravodajství prošpikované všemocnou STB.  S kyt-
kami v rukou předstupují ti nejodvážnější před pořádkové oddíly, 
které čekají na povel k rozehnání. Zatím se těmto záběrům televizní 
šoty vyhýbají a kličkují, brzy je však uvidí a uslyší i ti, co nevěří ve 
změny a budou přenášeny v celém světě. U nás v té poplatné době 
zatím probíhaly jen mezi těmi odvážnějšími posluchači Svobodné 
Evropy nebo Hlasu Ameriky debaty, kdy ty mladé „nerozumy“ zase 
rozeženou a  kolik z  nich „zbytečně“ pozavírají. Ale to se každým 
dnem změní, svoboda si najde své pevné místo, přestože vedoucí 
úloha strany stále bude ještě nějakou dobu v Ústavě. 
První otevřené veřejné setkání s občany proběhlo v parku, tehdy 
Jiřího Dimitrova, až po mém návratu z Letenské pláně, tedy v ne-
děli 26.11.89, kde vystoupili jako hosté stávkující studenti z Brna. 
O setkání v Nivnici věděli od nás díky PhDr. Stanislavovi Zajíčkovi, 
který byl jako tehdejší zaměstnanec muzea JAK 
iniciátorem vzniku prvních setkání „u  Amosa“ 
v  Uherském Brodě. V  pondělí večer po generální 
stávce se Nivnice připojila k  Programovému pro-
hlášení OF v  Praze ze dne 23.11.1989. Zakládací 
listina OF s připojenou peticí na podporu požadav-
ků studentů byla již ten večer v parku k podpisu. 
Spontánnost doby vykresluje fakt, že to bylo i  za 
hudebního doprovodu mladých muzikantů. Dluž-
no podotknout, že v té době nebyly běžné video-
záznamy z takových akcí.
Počátky se nesly v duchu výzev na politické změ-
ny, na zajištění plurality názorů a  na uskutečnění 
občanských či náboženských svobod. Šlo také 
o  osobní prezentaci neofi ciálně překrucovaných 
fakt z  úst očitých svědků událostí 17. listopa-
du a  toho, co se odehrávalo především v  Praze. 
Ústřední heslo bylo „Televize lže, jako když Rudé 
právo tiskne.“ A s tím se zkrátka něco muselo dě-
lat.. “Spanilé jízdy studentů a  umělců“ vytryskly 
v  ryzí projev spontánní svobody, v té době zcela 
nevídaný. U nás tomu nebylo jinak. Shromáždění 
občanů vznikala prakticky všude, na pracovištích, 
na ulicích, zkrátka kde se lidé scházeli. Výzva k při-
pojení se ke generální stávce mohla být i díky nad-
šení tehdejšího studenta teologie Josefa Nuzíka, 
(dnes Mons. pomocného biskupa olomouckého), 
předčítána dokonce před bohoslužbou v  našem 
farním kostele. Asi nebyl nikdo, kdo by nebyl vírem 
událostí zasažen.  Málokdo starší věřil, že se dožije 
změn režimu. 
Občanské fórum v Nivnici bylo založeno dva dny 
po připojení se k deklaraci studentů dne 29.11.89. 
Ustavující Koordinační centrum této „tribuny lidu“ 
ofi ciálně tvořili mluvčí Mgr. Milan Lukeš, JUDr. 
Anna Kapsová, zástupci podniků Vojtěch Mahdal, 
Josef Josefík, (JZD Nivnice, pozdější farář nivnický, 
dnes již zemřelý), Pavel Franek (Komunální služby 

Nivnice), členové: Karel Slezák, František Kapsa (dnes již zemřelý), 
Stanislav Hubač (dnes již zemřelý) a František Mahdal č.152. Z ne-
ofi ciálních spolupracovníků Nivnice je třeba připomenout při této 
příležitosti spolupráci Františka Mahdala č. 55 a Petra Skyby.  OF se 
pokusilo o první rozsáhlejší revizi problémů společenského a po-
litického života v obci na základě anonymní ankety občanů, s níž 
byla veřejnost seznámena 4.2.1990. Ve standardní politický sub-
jekt se změnilo po prvých demokratických volbách v červnu 1990. 
Troufám si říct za nás všechny protagonisty i ty, co už nejsou mezi 
námi, na adresu jeho činnosti do voleb 1990, že u nás nikdy žádné 
politické řešení, díky lidem, co vystupovali navenek, nepřevážilo 
nad jejich upřímnou občanskou angažovaností pomoci změnit věci 
veřejné ku prospěchu všech a také nikdo z protagonistů komunis-
tického režimu neutrpěl újmu zásahem OF jenom proto, že byl do 
té doby angažovaný komunista. 
Občanské fórum jako celek rostlo, měnilo svou strukturu a z prvních 
upřímných nosičů vody vyrůstali budoucí političtí zástupci s jejich 
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O rodech Smetanů, zvláště o jednom z nich

Ti z čtenářů NN, kteří se zajímají o minu-
lost Nivnice, nejspíše přivítají následné 
řádky, neboť osvětlí blíže nejrozšířenější 
příjmení v naší obci – rod Smetanů. Ales-
poň nám to napovídá sčítání už z r. 1961, 
ale mám za to, že tolik se toho od té doby 
asi nezměnilo: tenkrát bydleli na 49 čís-
lech popisných. Díky badatelskému umu 
přítele Jirky Bradáče, známe nejstarší 
údaje o počátcích Smetanů, pokud to šlo 
dostatečně odhalit. To se dostáváme až 
do 17.–18. století, kdy v našem kraji řádili 
Turci a jejich uherští spojenci. První zmín-
ka je shodou okolností z  r. 1683, kdy byl 
zle vypleněn Uherský Brod, určitě trpělo 
i okolí. V onom strašném roce se totiž na-
rodil Martin Smetana, který se v  soused-
ním Slavkově oženil 21. ledna 1709 s Marií 
Rožnovskou, nar. 1696, dcerou Jana Rož-
novského, čtvrtláníka. Odkud uvedený 
Martin S. přišel, není známo. Takové pří-
jmení se v kraji nevyskytovalo, snad až na 
Ostrožsku. Je známo, že pouze v brodské 
Židovně se nacházel hotel Smetana, ale to 
nemuselo nijak souviset s daným rodem. 
Spíše se jeví, že rod mohl doputovat z vý-
chodních Čech, kde je příjmení rozšířené /
viz Bedřich Smetana/. Také to byli možná 
nekatolíci, totiž jejich předchůdci, kteří 

plusy a mínusy. K jeho širším okresním protagonistům připomeň-
me osobnosti, jakými byli MUDr. Jaroslav Mlčák, Ing. Lubor Kunc, 
RNDr. Radovan Kunc aj.  Z blízkého okolí nemohu nevzpomenout 
nedávno zemřelou Annu Honovou z Uherského Brodu, zástupky-
ni Konfederace politických vězňů, která pamatovala na vlastní kůži 
Uherskohradišťskou věznici a kruté metody Aloise Grebeníčka.  
Je pravda, že po hmotné stránce se máme dnes, jak jsme se tehdy 
neměli. Náš současný blahobyt by nebyl beze změny hospodářské-
ho systému možný. Naši mileniálové se pohybují sebevědomě po 
území okolních států, získávají zkušenosti jiných kultur, tamní ná-
vyky, vracejí se zpět domů. Většina mladších lidí se dovede běžně 
v zahraničí domluvit. Politicky jsem se ovšem příliš neposunuli smě-
rem k vyšší kultuře tradičních západních zemí, tedy jejich umění de-
batovat a nalézt kompromis. Zastupují nás často na místech nej-
vyšších i díky našemu dobrovolnému rozhodnutí, zvolení zástupci 
s neuspokojivou minulostí, kteří nahrazují dosavadní pravidla o dia-
logu s opozicí, většinovým protláčením svých krátkodobých zájmů 
a cílů. A místo, abychom se posunuli dopředu s kvalitou diskuse sta-
bilního právního prostředí, polarizujeme vztahy mezi politiky a ve-
řejností jako kdysi, na oni a my. Přijímáme jednoduchá populistická 
řešení, neodůvodnitelné administrativní překážky na úkor jejich 
předvídatelného výsledku a  kýženého zjednodušování pravidel. 
Úmyslně volíme lidi, co za nás slibují odstranit a vyřešit jednodu-
še veškeré složitosti světa často i naše osobní selhání.  KSČ, (KSČM) 

která v oné době nebyla zakázána, je dnes prakticky součástí koali-
ce a rozhoduje o osudu správy naší země a věcí veřejných. 
Z tehdejšího úhlu pohledu a dnešní skutečnosti není pro mne tento 
den, s výjimkou nabyté svobody, co slavit, ale vzpomínat v dobrém 
je rozhodně na co. Život řady z nás protagonistů byl spojen s  lid-
mi, s kterými bychom se jinak asi nikdy nepoznali. Pro mne, jako 
budoucího politika z té doby, či později vedoucího úředníka nebo 
pozdějšího právníka, je to především vzpomínka na většinu míst-
ních oprávněných restituentů z první republiky, či jejich děti, kte-
ří se dožili nějakou formou vypořádání restitučních nároků za jim 
znárodněný majetek. Také vzpomínám na setkání s veřejně činnými 
osobnostmi, jakými byli pro mne Karel Kryl nebo Václav Havel. 
Srovnávání tehdejší doby před 30 lety a současnosti nemá žádné-
ho valného významu pro lidi, co tuto dobu neprožili. Jsou zbytečné 
debaty o tom, co jsme tenkrát měli a mohli udělat jako mladí lidé. 
Neudělali jsme. Nejde změnit fakt, že s nabytou svobodou si každý 
naložil po svém. A ne každý to myslel poctivě a upřímně, jako my 
tenkrát. To ovšem patří k životu. 
Věřím, že čas do budoucna ukáže, že si lacině nabytou svobodu za-
sloužíme a že si uvědomíme a oceníme její převažující plusy nad 
reálnými mínusy. 
Pro nivnické spoluobčany a kolegy z OF   zavzpomínal a zapřemýš-
lel spoluzakladatel Občanského fóra a  první polistopadový mís-
tostarosta obce

Mgr. Milan Lukeš

během 30ti leté války prchali na Moravu, 
aby zapustili kořeny na panství Liechten-
steinů a  stali se pochopitelně katolíky, 
jinak to nebylo možné. Toť úvaha, která 
může mít pravdivé jádro. Vraťme se však 
k ději, který jsme započali. Uvedení man-
želé se stěhují do Horního Němčí, kde 
i oba umírají: Martin 6. března 1743, Marie 
23. června 1750. Dle matrik měli žijící děti: 
Josefa, Barboru, Marii a nejmladšího Mar-
tina, nar. 26. září 1731. Teprve ten se stal 
Nivničanem, když si 19. ledna 1756 vzal za 
manželku Annu Lukešovu, nar. 1734, dce-
ru Pavla Lukeše, čtvrtníka a  Anny /roz.? 
/, ti byli z  čp. 11. Oba shodně umírají na 
svém gruntu: Martin r. 1790, Anna r. 1802. 
Vůbec se čp. 11 stalo jakýmsi výchozím 
bodem pro vitální rod Smetanů. Nebudu 
však podrobně vypisovat celou šíři rodo-
pisu, neboť ti, co se více zajímali, už mají 
námět zpracovaný ke své dispozici – čímž 
patřičně potvrdili vztah k  vlastním koře-
nům! Že i  pisatel těchto řádků je i  přes 
zaniklý rod Kuchařů do jisté míry spřízněn 
s rodem Smetanů, naznačí další pojedná-
ní. 
Nazpět k  tematice Smetanů, zvláště 
k přednímu jejich reprezentantu: 

Štěpán Smetana, 
starosta v  letech 
1892–1896
Narodil se 9. srp-
na 1845, čili ještě 
za poddanské ro-
boty, jako syn Jo-
sefa Smetany, nar. 
1813, čtvrtníka na 
čp. 23 a jeho man-
želky Anny, roz. 
Kuchařové. Tito 
měli svatbu 20. 
11. 1833, v  dramatickém čase pro obec 
i  kraj: jedna epidemie cholery v  letech 
1830–1831 proběhla, a  na obzoru byla 
nová epidemie v  letech 1835–1836. Při-
znejme, že naši tehdejší předkové byli 
chudáci a trpitelé, pro četné ztráty v ro-
dinách a  proto se skloňme před jejich 
skutečným hrdinstvím! I počátky dětství 
Štěpánka byly trpké, neboť už na podzim 
r. 1846 mu umírá otec Josef. Kdo potom 
pomohl k udržení stavení a hospodářství 
vůbec? Byl to strýc Jan Smetana, otcův 
bratr z  čp. 11 nebo to byl kdosi z  rodu 
Kuchařů? Vzpomeňme i  matky Štěpána 
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– vdovy, která se brzy provdala podruhé, 
to za Jana Straňáka /zemř. 1898/, vyslou-
žilého vojáka z čp. 103b. Zemřela už 13. 
dubna 1879. (Pisatel těchto řádků se rád 
hlásí k  starobylému rodu Kuchařů, tím 
nepřímo i  rodu Smetanů, což vysvětlím: 
Anna, roz. Kuchařová byla dcerou Jana 
Kuchaře /zemř. 1853/, majitele gruntu 
čp. 30. Tento byl strýcem Václava Kucha-
ře /nar. 1795, zemř. 1859/, který byl tedy 
bratrancem zmíněné Anny, poté Sme-
tanové. Zde doplním, že Václav Kuchař 
se r. 1817 oženil s  Apolenou Lukášovou 
/nar. 1797, zemř. 1862/, dcerou mého 
čtyřnásobného děda Pavla /zemř. 1822/. 
Vlastně je toto pojednání i holdem vzác-
nému příbuzenstvu!) Opět se zaměřme 
ke jménu Štěpána Smetany, který je v  r. 
1870 uváděn jako majitel gruntu čp. 23. 
A  nebyla to doba snadná pro 25letého 
hospodáře. Po zrušení roboty v  r. 1848 
a v dalších letech nastaly většině majite-
lů – sedláků úporné časy, neboť bylo nut-
né se z  poddanství vykoupit, tím splatit 
dlužní povinnosti za polnosti a lesy rodu 
Liechtensteinů. V  některých případech 
to prý trvalo až několik desítek let, ba jiní 
to vzdali a šli z gruntu do domkářské cha-
loupky, bohužel někteří se stali i hofery. 
Bylo v tom více činitelů, třeba i stav pol-
ností, úspěch či neúspěch s  dobytkem, 
ale i nadání hospodáře. Z toho plyne, že 
mladý Štěpán si vedl odpovědně, což jej 
v příštích letech předurčilo se stát vůdčí 
osobností Nivnice. Za starostu byl zvolen 
dvakrát: r. 1892 a opakovaně r. 1895. Za 
jeho éry se velmi rozběhl společenský 
život v  obci. Už r. 1893 vznikl Hasičský 
dobrovolný sbor a v tom samém roku za-
počala svou úspěšnou činnost dechová 
kapela, vedená hostinským Františkem 
Veselým, starostovým zeťem. Nadále po-
kračovaly i  přípravy ke stavbě Obecné 
školy u kostela. Zde měl starosta podpo-
ru od místních kněží, v čele s P. Rudolfem 
Vaňkem, administrátorem /od r. 1905 
prvofarářem v  Korytné/. Měl i  podporu 
od svého předchůdce ve starostenství 
Martina Bartka, vlivného hospodáře z čp. 
145. Ještě doplňme i  rodinné záležitosti 
těchto Smetanů: Štěpán S. se oženil 24. 
listopadu 1868, když se jeho manželkou 
stala Apolena Slezáková /nar. 1849/ z čp. 
34. V  r. 1890 provdali 18ti letou dceru 
Annu, dle dochovaného fota velmi po-
hlednou, za hostinského Františka Vese-
lého, oblíbeného občana. Z tohoto man-
želství byli dva chlapci – Josef a  Franti-

šek. První se na pouti životem dostal až 
do jihoamerického Chile a  druhý se stal 
novinářem na Slovensku. Jemu děkuje-
me za některá fakta o  dědáčkovi Sme-
tanovi, vůbec o  vzpomínku na rodiště. 
Ještě za starostování Štěpána S. se stala 
truchlivá záležitost, když r. 1897 umírá 
provdaná dcera Anna Veselá. Nezlomen, 
dokončil svůj úřad, ba v obecním vedení 
zůstal ještě jako člen až do r. 1905. Zeť 
Veselý kariérně postupoval za nového 
starosty Štěpána Bartka, čp. 112 a  stal 
se tajemníkem obce, když r. 1900 si vzal 
dceru starostovu Justinu. Pro zajímavost 
uveďme, že tomuto manželskému svaz-
ku přišel požehnat P. Antonín Stojan, 
pozdější význačný křesťanský politik. Je 
vhodné dodat i  to, že Veselý byl r. 1906 
zvolen poslancem Zemského sněmu 
Moravy za Stranu katolicko-národní, jen-
že štěstěna už mu dál nekvetla, když na 
přelomu let 1906–1907 umírá. Cosi nám 
o  stárnoucím Štěpánu Smetanovi zane-
chal ve svém vyprávění František Veselý 
mladší, redaktor na Slovensku. Co mladý 
student byl značně radikální, jak už mládí 
bývá, a nedbal na názory dědáčkovy, což 
byl člověk přísný a zbožný. Vlastně utekl 
z  domova a  babička jej vyprovázela až 
po kříž na dnešním Podohradí a  prosila 
jej, aby se vrátil a dědáčkovi se omluvil… 
Není pochyb, že Štěpán Smetana byl 
vlastenec, původně moravský Staročech, 
následně z  toho vznikla Strana katolic-
ko-národní, vždy vítězná za monarchie 
na našem Slovácku. Dále nelze v  tomto 
životopisném zpodobnění vynechat ani 
zmínku o  synu Karlu Smetanovi, což byl 
aktivní legionář v odboji a po válce vyso-
ký důstojník československé armády: vý-
povědí o něm je pamětní deska, zdobící 
rodný dům čp. 23 na Pořádí. 
Vážení čtenáři NN, tímto námětem chci 
vyburcovat i Vaše srdce a  mysl k  vlaste-
nectví, protože v  letošním 28. říjnu to 
bylo 100 let od úmrtí ušlechtilého muže, 
starosty Štěpána Smetany, který až sym-
bolicky zemřel r. 1919, právě rok po vy-
hlášení republiky. Pohřben byl 30. října 
do posvátné půdy nivnického hřbitova 
farářem lidumilem P. Josefem Janíčkem, 
který jej i křesťansky zaopatřil. Jeho man-
želka Apolena Smetanová, jej následova-
la na věčnost jako 75letá, když zemřela 
v  Nivnici 23. června 1924. Byla to dcera 
rodičů Josef Slezáka a Kateřiny, roz. Bršli-
cové.
Závěrem tohoto textu o historii Smetanů, 

přibližme nejznámější z  nich – z  tohoto 
rodu v  celé šíři dvou staletí, až vlastně 
k dnešku, k těm co ještě také žijí /pokud 
jsem někoho vynechal, pak se omlou-
vám/:

Ostatní reprezentanti staroslavného 
rodu Smetanů z Nivnice:
1. Jan Smetana, čp. 11 /1801–1870/, 

pravděpodobně poslední pudmistr 
a první starosta Nivnice /1848–1850/ 
– strýc aktéra tématu.

2. Štěpán Smetana, čp. 166 /1840–
1913/, I. radní obce na sklonku 19. 
století až do r. 1905

3. Štěpán Smetana, čp. 23 – viz námět 
k tématu! 

4. Dále je možné uvést i jeho syna legio-
náře Karla Smetanu.

5. Tomáš Smetana, čp. 166 /1876–
1951/, syn výše uvedeného otce, 
v  době I. Republiky radní zastupitel-
stva za ČSL.

6. Jan Smetana, čp. 186 /1870–1944/, 
člen obecního zastupitelství v  letech 
1911–1918.

7. Štěpán Smetana, čp. 102 /1870–
1962/, člen zastupitelstva v  letech 
1905–1908, starosta hasičů.

8. Štěpán Smetana, čp. 34 /1880–
1937/, starosta Sokola v Nivnici.

9. František Smetana, čp. 284 /1882–
1961/, dlouholetý pokladník obce 
v době I. Republiky, delegovaný ČSL.

10. Martin Smetana, čp. 191 /1891–
1964/, mistr kovář, přední činovník 
ČSL a v době I. Republiky praporečník 
Československého Orla v Nivnici.

11. Apolena Smetanová, čp. 62 /1892–
1981/, po léta předsedkyně Svazu ka-
tolických žen a  dívek v Nivnici.

12. František Smetana, čp. 558 /1896–
1974/, i  když lidovec, přijal v  letech 
1950–1954 za svou osobu funkci 
člena MNV, ačkoliv činnost ČSL byla 
v obci zakázána.

13. František Smetana, čp. 576 /1899–
1985/ mistr zahradník, měl za man-
želku Marii, dceru stolařského mistra 
Petra Kunčíka na Čupech.

14. František Smetana st., čp. 186 
/1908–1984/, výkonný zemědělec, 
při združstevňování byl prohlášen za 
kulaka, v poválečné době vedl Okraš-
lovací spolek v Nivnici.

15. Josef Smetana, čp. 27 /1909–2001/, 
popřední činovník ČSL v letech 1945–
1948, člen MNV, jednatel Odboru li-
dových zemědělců, skvělý divadelník.
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16. P. Tarsicius Smetana, čp. 35 /1914–
1940 v Bechyni/, františkánský kněz.

17. Karel Smetana, čp. 729 /920–998/ 
populární fotbalový rozhodčí, který 
v  této funkci působil snad do svých 
70 let.

18. Josef Smetana, čp. 139 /1921–2012/, 
výkonný zemědělec, který byl hrdý na 
své koně, muzikant a zpěvák.

19. Josef Smetana, čp. 41 /1923–2015/, 
aktivista KSČ, člen MNV v  60.–70. le-
tech.

20. František Smetana, čp. 195 /1923–
2016/, dlouholetý úředník ONV v Uh. 
Hradišti, člen KSČ.

21. Josef Smetana, čp. 708 /1924–2013/, 
aktivista ČSL, v r. 1968 přední funkci-
onář Svazu zahrádkářů v Nivnici. 

22. Karel Smetana, čp. 140 /1934–1976/, 
aktivní v  kapele Josefa Bartka, před-
časně zemřelý.

23. Karel Smetana, čp. 314 /nar. 1934/, 
člen výboru ČSL v letech 1969–1970, 
donedávna aktivní muzikant.

24. Ludmila Smetanová, čp. 204 /nar. 
1936/, žije v Uherském Hradišti, pro-
vd. Vašťáková, byla vrchní sestrou 
v Okresní nemocnici.

25. Josef Smetana, čp. 609 /1937–2009/, 
aktivista MNV za ČSL v  letech 1969–
1971.

26. Jaroslav Smetana, čp. 634 /nar. 
1938/, žije ve Zlíně, kde byl činný ve 
fotbalovém klubu Malenovice (?).

27. Karel Smetana, čp. 765 /nar. 1939/, 
v mladém věku fotbalista Družstevní-
ku Nivnice, po r. 1990 organizátor Ob-
čanského fóra v obci, ředitel Středního 
odborného učiliště v Uherském Brodě.

28. František Smetana ml., čp. 186 /nar. 
1940/, zemědělský odborník, místo-
předseda JZD Nivnice, v letech 1971–

1989 člen předsednictva ČSL okresu 
Uherské Hradiště, v letech 1979–1990 
předseda organizace ČSL v  Nivnici, 
strýc současného starosty obce. 

29. Ludmila Smetanová, čp. 62 /nar. 
1944/, provd. Karlíková, aktivní spor-
tovkyně ve stolním tenisu za TJ Niv-
nice.

30. Anna Smetanová, čp. 832 /nar. 
1947/, advokátka jako JUDr. Kapsová, 
provdaná za nadaného malíře, zemř. 
Františka Kapsu.

31. Josef Smetana, čp. 96 /nar. 1949/, les-
mistr dnes žijící na Valašsku.

32. Vojtěch Smetana, čp. 472, nar. 1952, 
technolog z  České zbrojovky, a. s. 
Uherský Brod

33. František Smetana, čp. 780 /nar. 
1954/ působil jako františkánský ře-
holník v Praze. 

St.L.
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Špatné sousedské vztahy a jak je řešit
Rušení nočního klidu, hustý kouř z komí-
nu, sousedovy slepice, které vám neustále 
přelétávají přes plot a hrabou záhony, ště-
kot psa, stínící stromy, padající ovoce na 
vaši zahradu, parkování sousedovic auta 
před vašimi vraty, hlučné návštěvy… To je 
jen pár situací, kvůli kterým vzniká mezi 
sousedy zlá krev. 
Jak se říká, sousedy si člověk nevybírá. 
S některými vyjdete po dobrém, s  jinými 
se za žádných okolností nedokážete do-
mluvit. Můžete se snažit sebevíc, ale ne-
docílíte ničeho jiného, než že vám bude 
soused donekonečna opakovat, že si na 
svém pozemku může dělat co chce. Ano, 
samozřejmě, ale i to má svá pravidla. Kaž-
dý totiž může dělat pouze to, čím vážně 
neobtěžuje sousedy a  nezasahuje do je-
jich vlastnických práv. 
Když se na různé sousedské spory podí-
váme z pohledu psychologa, záleží hodně 
na temperamentu daného člověka. Ob-
vykle se lidé zvládnou domluvit na kom-
promisu, temperamentnější jedinci však 
dokáží z  maličkosti udělat velkou aféru. 
Otázkou je, zda jejich jednání souvisí 
s nějakou umanutostí, nebo zda již nejde 
o problém psychického rázu. Samozřejmě 
netvrdíme, že každý soused, který vám 

dělá naschvály je blázen, i když tak na vás 
může působit. Co si však budeme povídat, 
jednání se sousedem, který má řekněme 
výraznou povahu je velmi těžké. Klasic-
ké metody jako domlouvání a  hledání 
kompromisů na něj nepůsobí. Na druhou 
stranu se mohou minout účinkem i udání 
a stížnosti. Těmto lidem totiž jakýkoliv boj 
nalévá sílu do žil, možná ve svém jednání 
spatřují nějaký vyšší cíl, nebo jim jde pro-
stě jen o princip? Těžko říct. 
Jak tedy sousedské spory nejlépe vyřešit? 
Tuto otázku není s  ohledem na jedineč-
nost každého případu lehké zodpovědět. 
Jakožto psycholog vám mohu doporučit 
zejména zachovat klid. Snažte se na celou 
situaci podívat ze všech úhlů a  vymys-
let kompromis, který by vám i  sousedovi 
nejvíce vyhovoval. Základem úspěchu je 
komunikace, a právě na té to často vázne. 
Pravdou je, že v afektu člověk často jedná 
zbrkle, řekne a  udělá i  to, co by s  čistou 
hlavou neudělal. Celkově se psychická 
stránka sousedských sporů odsouvá do 
pozadí i  přesto, že má na celé věci ne-
malý význam. V  tomto ohledu doporu-
čuji poradu s  psychologem, v  první řadě 
získáte nezaujatý pohled na věc, naučíte 
se zpracovat své emoce, jak v  dané situ-

aci reagovat a mnoho dalšího. Psycholog 
vám může pomoci také v  rámci řízené 
mediace, kdy se se sousedem setkáte na 
neutrální půdě za přítomnosti psycholo-
ga, který bude celý rozhovor mezi vámi 
řídit a usměrňovat. 
Pokud domluva není možná, obraťte se 
o  pomoc na příslušný úřad obce/města. 
Určitě není na škodu mít co nejvíce důka-
zů, svědectví o sousedově chování. Velmi 
často se starostům daří sousedské spory 
urovnat, docílit kompromisu. Pokud jde 
však o  problémy mimo jejich pravomoc, 
doporučuji poradu s právníkem. Bohužel 
ne vždy má situace takové řešení, které je 
pro vás přijatelné a soudu se nevyhnete. 

Případné otázky nebo podněty k článku 
zasílejte na email poradna@mojra.cz, 
nebo volejte na +420 731 226 690
PhDr. Michaela Miechová

Psycholožka a  majitelka poradny Moj-

ra.cz

Pokud řešíte podobný, nebo jiný 

problém, můžete si objednat kon-

zultaci na www.mojra.cz  Použijte 

slevový kód „NIVNICE“ a  získáte 

slevu 10% z ceny objednávky
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